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После анализе запослено особљаа

_ЈОШ_ИМА РЕЗЕРВЕ РАДНЕ СНАГЕ
аша привреда «решава. свакор
дана све сложеније и обимније
задатке. Број људи запослених

у њеј, нарочито у појединим грана-

ма, не одговара стварним потреба-
ма и обимности задатака. Укључе-

њем, великог броја жена знатно је

слакшано извршење многих посло-'

га, али, с обзиром на брзи развој

пелокупне привреде и на темпо

изградње социјализма код нас, још

увек постоји мањак радне снаге.

  

Већ на повом

|састанку саветници

| трловине у Четво-
том рејону донели

важне одлуке

# многим рејонима Београда обра-

у зовани су пре кратког времена

на заседањима Народних одбо-

ра, нови савети грађана при пове-

| реништвима. Избор нових савета

| претставља значајну појаву, јер од

сада ће ова тела моћи да одлучују

о многим питањима из рада народ-

| испуни никакве примедбе. Од сада

је повереник обавезан да решења

савета спроводи. ;

Тако је отпочео са радом и већ

донео доста закључака савет гра-

ђана при Повереништву трговине и

| снабдевања

_

Народног одбора Че-

твртог рејона.

Погледајмо у првом реду о чему

све може да одлучује овакав са-

вет. У њетову надлежност спада

решавање о додељивању и одузи-

мању

·

потрошачких карата у сло-

женијим случајевима, распоред про

давница, проширење

мреже, утврђивање. плана инвести-

ција у оквиру глобално утврђеног

плана, решавање по притужоама

потрошача на рад у продавницама,

брига и надзор о хигијенском и е-

стетском изгледу продавница, Са-

вет се састаје двапут месечно.

Почетком овог месеца одржао је

овај савет свој први састанак на

коме је почео са озбиљнијим ра-

дом. Крајем августа састао се да

се саветници упознају са начином

рада ,

Састанку су присуствовали и ди-

ректори трговинских предузећа из

Четвртог рејона. Расправљало се 0

многим сложеним проблемима,

сада се нису предузимале законске

мере против оних произвођача на

терену који не испуњавају угово-

ре. Због тога је и довоз често био

слаб, Савет је закључио да се пре-

дузму законске мере против таквих

произвођача и прекине са досада-

шњом лабавом праксом.

Откупне станице постојале су са-

мо у одређеним местима, а откупни

терен се није проширивао. У сада-

шњим условима ка,

суше многи крајеви немају довољ-

откупни терен
  
вет и одлучио дасе

шаљу и у оне крајеве, -

Пећ и Славонију, где нема откуп

них станица.  
међу собом морају да

у коришћењу камиона,
вају се овакве одлуке.
мах закључио да

не пропуштају, већ да
користе камиони други

неопходно потребно на пијацама.

Свакодневно се деш

  на. Постоји распис
органима да
првенство при

   

  

  

деру неки вагони
двадесет часова,
органи, без неких

дајуда се истоваре.

    

 

  

 
трговинске

До

да после велике

на пример

читоим дствима, наро
транспортн: сре, не испуња-

Савет је од-
се овакве грешке

се правилно

х предузећа
воћа и поврћа, које је

ава да на ста-

воће и поврће ужива
превозу. А Ре и

испуњава. По некад У опчи-
пи стоје петнаест и

јер железнички
формалности, не
по некад је по-

Мотке ли се тај недостатак радне
снаге ублажити, има ли код нас, по
разним гранама још резерве радне
снаге7 .
Приликом прве:анализе запосле-

ног особља пронађено је у разним
предузећима доста резерве, Било је
случајева да су нека предузећа у
очекивању већих задатака задржа-
вала прекобројну и моментано непо-
требну радну снагу, док су друга
предузећа испуњавала своје планове
са далеко мање људинего што је
то стварно било потребно. Прва ана-
лиза је то стање прилично испра-
вила, јер су трудбеници премеште-
ни из једног предузећа у друго,
тако да је постигнута извесна рав-
нотежа. ;
Недавно извршена поновна ана-

лиза запосленог особља показала

је да код нас још има резерве рад-

не снаге. Веома мало међу радни“

цима по предузећима, али зато дос-

та у административним апаратима.

Нов систем у раду код нас, борба

против бирократије, нова организа-

ција пословања која нижим управ-

ним органима даје већу надлеж-

ност, све то има као нужну после-

апарати гломазни, и као такви под-

ложни бирократији. Новом анали-

зом запосленог особља администра“

тивни апарати се смањују. То сма-

њење значајно је с једне стране што

се радном снагом из виших адми“

нистративних управних апарата

(повереништва на пример) јачају и

квалитетно побољшавају. нижи ад“

министративни апарати (предузећа),“

а с друге, што се међу досадашњим

административним службеницима

нашло много радне снаге, толико

потребне нашој привреди. Наиме,

разне дужности у администрацији

обављали су до скоро, због великих

потреба, људи недовољно квалифи-

ковани, са четири разреда основе

школе или са мало разреда гимна-

зије. Само у градским грађевинским

предузећима Београда установљен

је вишак од 279 службеника, који

имају само основну или занатску

школу, Велики део тих службени-

ка већ се преоријентисао за приве

реду.

Док у читавом Београду постоји

' мањак радне снаге од 4.228радника,

дотле је нова анализа утврдила да

само у административним апарати-

ма повереништава Градског, одбора
и рејонским одборима. постоји ви-

шак од 711 службеника, Тај вишак

послужиће у првом реду за јачање

и побољшање администрације по

предузећима, а затим као резерва

радне снаге. Од 711 службеника њих

480 већ је премештено у предузећа,

која сада имају велике послове.

Нов број службеника помоћи ће

предузећима да успешније обавља-

ју своје задатке, Остали службени-

ци највећим делом укључили су се

у привреду, и тиме донекле, бар на

појединим местима, ублажили не-

достатак радне снаге. Мали број

службеника који није хтео да се

укључи у привреду, Иако нема до-

вољно стручних квалификација за

рад у администрацији, и неколико

њих који су се показали као рђави

Ова последња анализа запосленог

особља открила је нове резерве рад-

не снаге, Међутим, не значи да су

њоме резерве откривене и исцрп-

љене до краја. Не, резерве има још

увек, и задаци који стоје пред прив-

редом намећу непрестано пронала-

жење и откривање нових резерви

радне снаге. Тај задатактреба на

себе да узму првенствено новоиза-

брани управни одбори предузећа, а

где они нису изабрани, раднички

савети, Непрестаним даљим усавр-

шавањем организације посла, рас“

" матрањем могућности да се на ла“

кша радна места доводе жене, а

мушкарци стављају на тежа, пуним

коришћењем радних места, управни

одбори и раднички савети оствари-

ће. један од својих најважнијих

задатака — решење проблема рад

не снаге, а тиме ће омогућити сво-

јим предузећима успешно остваре-

ње планских задатака.

 

   

 

Прошла су два месеца летњег одмора. Школесу почеле са радом 1 септембра.

ЈЕ НОВА ШКОЛСКАГО

~

   22прниооћ

Школске зграде опет

су. оживеле, Ђаци основних школа и гимназија већ су почели нову годину учења и озбиљног рада

Радни људи својој домовини

Високо је премашена. расписана сума
Другог народногзајма

  

За четрнаест дана у Београду је за Други народни зајам уписана сума од

272,176.900 динара.

У Првом рејону уписано је 50,984.100 динара, у Другом 34,705.400, у Трећем

77,097.300, у Четвртом 21,791.000, у Петом 16,274.400, У Шестом 9,432.000, у Седмом

17,845.900, у Земуну 18,306.100, у Панчевачком Риту 4,861.000, у Новом Београду

7,487.200, у Железнику 2,665.300 и у Раковици 4,880.900 динара.

или

Д О јуче је у Београду за Други

народни зајам уписана сума од

272,176.900 динара.

Још пре уписа зајма био је спрем-

љен пут за сливање улога, пут од
уписног места до банке. Читав Бео-

ним организацијама Фронта.

Да би се огроман посао око суми-

рања и евидентирања милионских

цифара зајма што боље и брже о-

бављао, поред градске, при сваком

рејону, створене су рејонске коми-

сије за упис зајма. Оне су, свака за

себе, постале стециште цифара из

стотина уписних места. А Градска

комисија добила је задатак да на

основу цифара из рејона прави сва-
кодневни преглед уписа зајма це-
лог Београда.
Да видимо како је то изгледало У

првим данима уписа зајма када су

Јаш у 12 сати ноћу, уочи 1 сеп-

тембра, по многим колективима

Београда почело се са уписом зај-

ма. Уписивано је по хиљаду, две,

три, пет, десет. Хиљаде су брзо пре-

растале у стотине хиљада. Цифра

за цифром пунила је извештај. Већ

до седам сати ујутру многи колек-

тиви уписали су зајам 100 од сто.
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Како су неке ортанизације

пришле проналажењу нових
облика рада

ИЈЕ прошло ни четири дана од

Градске конференције Народ-

ног фронта а чланови Дваде-

сет пете основне организације Тре-

ћег рејона отпочели су са ствара-

њем нових облика рада у својој

средини,
Ево шта су учинили до сада...

Формирали су три актива, а у од

бор основне организације узели су

руководиоца Народне инспекције,

да би на тај начин инспекција што

ближе сарађивала са чланством

Фронта.

Из састава одбора основне орга-

низације, који броји петнаест чла-

нова, створен је ужи одбор од че-

тири члана, док су остали чланови

одбора руководиоци актива, и чла-

нови актива, задужени за поједине

секторе. Тако је један члан заду-

жен за политичка предавања и ин-

формације, други за агитацију, тре-

ћи за дописништво и очигледну аги-

тацију и тако даље. Међутим, ак-

тивни чланови Фронта, који су по-

литички спремни руководе са кру“

жоцима у групама. Тако је актив

за агитацију и пропаганду обухва-

тио четрдесет људи. У активу <е

поред агитатора из група налази и

по један члан Фронта из сваке гру-

пе. На тај начин активи самостал-

но раде, претстављају таквотело које

је у стању да решава своје пробле-

ме без директива. Раније је у акти-

вима било недовољно људи и неу-

редно су долазили на састанке да и

своје задатке нису остваривали. А-

ли сада сваки члан актива има пред

собом своје проблеме, дужан је ла

широку

·

мобилизацију чланства у

раду основне организације. :

Резултати су добри. Већ неколико

страница дневника рада исписано

је и служе као добар докуменат о

току реорганизације и нових путе-

ва којим иде Двадесет пета основ-

Четвртог рејона, где је у

ше је постављено питања о ситуа-

цији у Кореји и о ставу наше зе-

мље према корејском сукобу. У Је-
данаестој и Дванаестој групи одр“

жана су предавања и политичке
информације на шиптарском језику

· за Шиптаре.
Све је то забележено у дневнику.
Тде би била евентуална грешка у

реорганизацији рада Двадесет пете
основне организацијег Стварање у-
жет одбора у самом одбору основне

организације је сувишно и погре-

штно.
Исту грешку направила је Два-

десет осма основна организација
одбору

створен „савет'" од четири члана

као ужи одбор.
Ипак Двадесет пета основна ор-

танизација иде новим путевима. У

почетку у тражењу новог, мора се
и грешити.

. ~

У Другој основној организацији

Другог рејона
У Другој основној организацији

Другог рејона врши се попуњава“

ње актива. Активи ће заједно са

руководством основне организаци-
је стварати планове и тражити но-
ве облике рада. Чланови неће ви-

ше радити само „по секторима" не

интересујући се за остали рад у
срронту. Активизирање читавог ко-

лектива основне организације вр-

штиће се преко група јер организа-

ција броји 1600 чланова, а имају

салу која може данајвише прими

400 људи. На састанку група дође

У раду Фронта, Али, поред тога, о-

државаће се и заједнички састанци

читава основне организације.

Сваки члан одбора задужен је за

три групе. Да би се преносила и-

скуства, богатила разноврсност у

 

Требало је одмах о томе обаве“
штавати даље, рејонску комисију,
да би она добила, преглед уписа

зајма на својој територији.

Рејонска комисија за упис Народ-
ног зајма Трећег рејона на пример,

и смањење министративних : -
| па власти Савети грађана преста- дицу – За ра и  недисциплиновани, добили су трад подељен је на више од хиљаду Београђани, журећи да што пре и- имала је да прими извештаје са

| ју бити тела која саветују повере- апарата. пракси се показало да Аз уписних места, која су смештена по спуне своју патриотску дужност, У. 426 уписних места, колико их има

ника, а повереник није дужан дај су досадашњи административни отказ. предузећима, установама и основ- масама долазили на уписна места. сна територији Трећег рејона, Већ

рано изјутра око шалтера Југосло-
венске извозне банке, у којој је
смештена комисија, почели су да
се окупљају људи са извештајима.
Службеник Савета за науку и кул-
туру Владе ФНРЈ подноси писмен

извештај у коме се констатује да
је у Савету до 7 сати ујутру зајам
уписан 100 од сто. Такав извештај
послат је из Бироа за унапређење

грађевинарства, из .Дентралног. оде
бора Народне технике, из Дирек“
ције железничког саобраћаја и из
десетина других колектива.

Члан рејонске комисије прима
извештаје и бележи цифре, Упибањ
ло толико радника, толико службе

ника, укупна сума... Цифра за ци“

Фром искуњава странице извештаја:
Сума нараста на милион.

Око 9 сати почињу да звоне те
лефони, На четири телефона саоп-

штава се колико је које уписно ме-
сто до тада уписало, Четири члана
комисије примају извештаје преко

телефона и дају даље на израчу“
навање и сабирање. Стичу се ко-

лоне цифара са 426 уписних места,

После подне опет телефонски из-

вештаји, писмени извештаји... Ци-
фре, море цифара! Пред очима
чланова комисије огромне дуге ко-
лоне бројака претварају се у две,
три, четири огромне А предвече све
те бројке са папира добијају свој

коначан облик: грађани Трећег ре-

јона уписали су првог дана

45,323.200 динара зајма.

Почело се од хиљаде, две, прешло
се на стотине хиљада, па на мили-
оне.Четрдесет пет милиона за један

дан,
Већ сутрадан новац је почео да

тече у банке, Требало је да сви они

који су уплатили добију одговара-
јуће обвезнице. У сваком рејону
одређена су у појединим банкама
места где ће се подизати обвезнице.
МИ у дугим редовима чекали су слу“

жбеници који су долазили да за
предузећа или установе подигну
обвезнице. Они су давали новац,

банка им је давала обвезнице,

Новац је доспео тамо где је био
намењен.
Но опет су у комисији Трећег ре-

јона звонили телефони. Опет су
стизали извештаји. Колоне цифара
су биле мање него првог дана, али

већ је сума од јуче нарасла за не-

колико милиона. И сваког дана је

нице долази у вагонимао на размишља 0 њима и остварује, их. обично 40 људи а то значи да пре- 73К0. Сваког дана је писан нов из-

А л 1 1 = у вештај, сваког дана се стање ме«
ће које је путовало неко Он даје и предлоге за даљње пла- ко10 зме учеш ин , ;

Е железничким нирање у активу. Тако они постижу ПН ве ДЕ а 4 ОБА а, Четвртог дана уписа забеле-
жена је цифра од 62,000.000. Осмог

дана та цифра се попела на 73 ми-

лиона. а а
Данас, после петнаест дана упи-

са, сума коју су позајмили грађани

Трећег рејона веома је близуци“

фри од 80 милиона динара.
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пнети25564

ДИНА _

 

 

,

Из рејона милионске цифре теку,
у Градску комисију, Тамо се на ос“,

нову њих добија преглед за цео|
Београд. Милиони прелазе у сто-

       

  

      

 

    

    
     

     

на организација. Из дневника се

види. да се у скоро свимгрупама
дискутовало о новом начину рада.

Оно што је најкарактеристичније

врће због вожње од четири до пет

дана пропада

претстављало
; чај оваквог 5
један слу 5о тужен државној ар

раду и да се не би појавила уста-

јалост, задужени чланови одбора
мењаће после извесног времена ме-

робе „није :е одлучио да се то је да су групе после темељито ђусобно рад са групама па ће на тине милиона. Те стотине милиона, :

битражи. Савет 3јеви предају ар припремљених политичких  обја- . тај начин и преносити искуства и Које је дао Београд, одлазе уКо

и овакви случ | штњења новог начина рада у Фрон- освежавати рад у њима мисију наМо са цифра- |

а о- ту почеле да излазе самостално на п ма из целе Републике претапају се.
ом. закључци

Ун ед о « у ;

пуна Увећје припремљен и аЕЦије. Још нешто/више; Четарта, 5005 последње одржане узборове-. у: уилијарду: ~ зј
вог састанка. Ве Шеста, Осма и Прва група дале су бирача запажено је прилично не Цифре из Србије и из свих остач

саста-ед за идућиважан дневни ред, ати 29 овог ме.

о трговинској

мрежи и о потреби повећања броја

лих република сабира савезна: ко:
мисија. Већ је набројано' више од
пет милијарди а зајам је распи-
сан на три. Грађани Југославије

предлог за оправку једне улице у

Јатаган Мали и прихватиле се по-

сла. Одржане су већ и политичке.

информације у Осмој. Деветој и

познавање наше привредне и поли-
тичке организације па ће се због

тога отпочети са предавањем из на-

  

   
  
      

  

 

 У ~ и7 иц им ајевима ил ј ; еп ; У ;

РВ Мааениа: где су ; а гаа мир оставили су мисамо још ово место ва Десетој групи. На њима је прису- ше друштвене проблематике У већ до сада далеко су премашили

Ианане — Најгрлатији борци 3" % ама арао ствовало 73 одсто чланства. Најви- структуре. расписану суму а

' тневдо, | „“ У И: ; Зе. „иђ ј Х: ) ; | ИУ разе

 



 

  СА ЛЕША (рад ГојкаБобића)

Поводом почетка наставе у школама

_ зашто се отварају осмолетне и шта
доприносе образовању деце

зЗ АЖОНОМ о обавезном седмо-~
годишњем школовању  доне-

том 1945 године, изменио се код
нас систем школства, наслеђен из
старе Југославије, који у много“
ме није одговарао новим прили-
кама и све већој тежњи  најши-
тих слојева народа за ширим о
бразовањем и вишом културом.
Петогодишњим планом предвиђено
је да се до 1951 године оваквим си-
стемом школовања обухвати 60 од
сто деце дорасле за школу. У већем
делу наше земље овај проценат већ

је достигнут, а негде и премашен. У
НР Србији прошле школске године
радило је четрдесет седмолетки и
395 нижих гимназија (поред сто
потпуних), којима је обухваћено У
ужој Србији 52,08 од сто, у Војводи-
ни 81,03 и на територији Аутономне
Косовско-метохиске области 54,58
од сто деце.
Међутим, у складу са даљим раз-

витком социјализма, Централни ко-
митет КПЈ донео је на свом Трећем
пленарном заседању одлуку да се
ове школске године почне са посте-
пеним преласком од седмогодишњег
на обавезно осмогодишње школова-
ње, Према томе, осмолетка је нови
масовни тип наше опште образовне
школе, Она ће имати четири нижа
разреда подударна са основном шко-
лом и четири виша који у свему од-
товарају нижој гимназији.
Осмолетке се отварају тамо где

има довољно школског простора и
стручних наставника, С друге стра-
не тежисе и бржем растерећивању
потпуних гимназија од превеликог
броја ученика у нижим разредима,
После извесног времена, чим буде
било довољно школског простора
и стручних наставника, нижи раз-
реди свих гимназија одвојиће се од
садашњих потпуних гимназија и
спојити са основним школама у ос-

молетке.
У Београду је овај процес одва-

почео у Трећој мушкој гим-

назији која већ ове године не-

ће имати први разред. Из тих раз-
лога Извршни одбор Народног одбо-
ра Београда донео је решење о фвбр-
мирању Седме и Осме мешовите
жутмназије, друге седмолетке и сед-

молетке у Железнику, као и треће,

четврте, пете, шесте осмолетке и
осмолетке ду Жаркову. Седма мешо-

вита гимназија смештена је у згра-
ди Друге женске гимназије, а фор-

мирана је од шест одељења Друге
женске, четири одељења Друге муш-
ке и девет одељења Четврте мушке

гимназије. Приликом прегрупације
из ових гимназија водило се строго

рачуна о томе да се пребацују они
ученици којима је ова школа бли-
жа. С обзиром на то да је Друга
мушка гимназија на периферији

Другог рејона (на граници Другог и
Трећег рејона), било је тешко одре-
дити улице, тако да сви родитељи,

чија се деца пребацују, схвате. ту
потребу и буду задовољни.
Друга седмолетка у нашем главе

НОМ граду смештена је у згради ос-
новне школе број 2 у Душановој
улици. Она се састоји од три оде-

љења Прве мушке и три одељења
Четврте женске гимназије. Седмо-
летка у Железнику вршила је упис
ученика, који су прошле школске
године посећивали нижу гимназију
у Железнику. Трећа осмолетка,
основана је при основној школи
број 15 у Улици Милана Ракића.
Према одлуци Повереништва упис“
у ову осмолетку организован је та-

ко, да ни Трећа женска ни Шеста
мушка гимназија не уписују сврше-
не ученике основне школе број 15
већ ти ученици треба да се уписују
У ДА при истој школи. Осим
тога у ову осмолетку пребачено је

шх једно одељење формирано од
еџица Треће женске и ученика

Шесте мушке гимназије, Из Пете
енске гимназије такође се преба-
у у ову школу све ученице које
завршиле основну наставу у

Н број 20, пошто је тим уче-

ницима ова школа ближа него Пе-
та женска гимназија. Четврта о
смолетка основана је при основној
школи број 16 у Јагићевој
(Шежи рејон). У њу су се уписи-
вали свршени ученици основне
шкдле број 16, као и известан број
ученика из "Треће мешовите ги-
смије Ово је учињено због тога
да Трећа мешовита гимназија
могла да прими сто ученика уписа~
вих у Прву женску гимназију, где

се не могу сместити јер нема довољ-
но просторија. Пета осмолетка осно-
вана је при основној школи број 21
у Улици Живка Давидовића. У
ову школу уписивали су се обавез-
но свршени ученици четвртог разре-
да основне школе број 21. Осим то-
та, из Шесте мушке и Треће жен-
ске јеимнезије пребачен је известан

ученика из околних села ко-

дује ова школа ближа, У шесту

2

улици |

осмолетку, основану при основној
школи број 24, уписивали су се уче-
ници свршеног четвртог разреда ос-
новне школе број 24.

Међутим, неоправдано су се поја-
вила нека предубеђења код роди-
теља да су осмолетке по рангу ниже
од ниже гимназије, Има чак и так-
вих случајева где родитељи помиш“
љају да се деца одвајају за гимна-
зију и за осмолетке према успеху,
обдарености, па чак и по социјал-
ном пореклу. Оваква схватања су
заиста неумесна и неспојива са
принципима на којима се изграђује
наша просвета и култура уопште.
У Београду и у другим већим гра-
довима било је одвајања деце, али
по чисто тереторијалном принципу:
где је отворена осмолетка тамо ће
сва деца без изузетка, после сврше-
ног четвртог разреда основне школе
поћи у њу; где је још остала нижа
или потпуна гимназија, тамо ће де-
ца обавезно ићи у гимназију, или ће
се, ако је гимназија оптерећена, вр-
шити подела између ње и неке дру-
ге оближње школе, али опет по чис-
то територијалном принципу. Дакле,
не ради се ни о каквом подвајању
деце, већ о поступном прелажењу
на обавезно осмогодишње школова-
вање са осмолетком као основним
општим типом школе, ради се о раз-
витку нашег система школства У
складу са општим развитком соци-
јализма у нашој земљи.

 

ба нофеће фронтабеноћ Фрадилишјта Пешоћ рејона.
њој

и

Изграђујемо Дом културе
за нас а не за личне обавезе
ригадне заставе нема више на градилишту. Нема

ни команданта бригаде да прошета од чете до

чете, да види како ко ради, који је фронтовац

високо пребационорму и да ли ко „забушава“.

ни евидентичара да бележи свака колица која прођу

натоварена земљом, или колико је кубика овог или

оног материјала довезено. Или. пак. да опомене оног

тамо што је сео да се одмори, да предахне. Нема га.

где седи и очима мери

свачији рад као на кантару. Нема ни оног објашња-

вања око норма-часова које почне на првакаашуту а

Нема га онако шћућуреног

заврши се у основној организацији.

Мирно је данас на градилишту Дома културе Пе-

тог рејона. Ради се колико се може, колико се хоће.

Хумор, здрав и пун здружио се са радом.

Данас на градилишту раде чланови Четрнаесте,

основнеДвадесет шесте и Тринаесте
Већ читаво после подне камионима

истоварују је и кроз ланац руку пребацују до зидова

грађевина. А с друге стране зграде чланови опанчар-

ске и папуџиске задруге, тридесет пет њих, мешају

малтер у четири велика корита и разносе га у тек-

мама по градилишту.

— Бре, никада им није доста,

год припремимо,

пиво!

А кад је пиво на градилишту, онда и старији дођу

да помало раде. Само, жале се да га не би баш ту

требало продавати по високим ценама.

А зидови расту. Цигле се слажу, брзо, вешто. ТУ

је, данас, и помоћник директора грађевинског преду-

зећа „Авала“, али као зидар. Познат је он са такми“

чења по новом начину зидања на Новом Београду, У

Марибору. и другим местима наше земље. Замазаних

руку, У радничким панталонама Сиљак Симовски не

личи на помоћника директора, већ на искусног зи-

дара.

— ЖХајдемо момци, сваки је минут драгоцен!

И све се креће око њега: млади курсисти зидари,
мноштво руку са циглама и задругари са текмама пу-

културеНа изградњи Дома

Душане!

а оно увек вичу још,

промути ти ово мало, а ја Њу да скокнем на једно

 

Нема .

поставити.

дом културе.

организације.

преносе циглу,

ним малтера. Тридесет ЋЕТЕ ради наизменично, се-
дам дана, на овом градилишту. Сви добровољно, као
да "аде своју кућу, свој дом.

Жури се са уздизањем зидова. Јер, тесарске бри-
гаде састављају читав кров и дале су реч да ће га

чим зидови буду завршени, без чекања и одлагања,

На градилишту, међу зидарима, затекли смо ин-
жењера Михаила Копецког. ,

— Ето, каже Копецки, као штовидите изграђује
се највећи објекат чланова Фронта Петог рејона. Ра-

ди се свесрдно! Фронтовци никад не заборављају свој

На пут истоварене цигле, Петар Станојевић пре-

бацио је на земљани брег. Затим се и сам попео горе.

Одједном, окренуо се. застао, и опет сишао. Две по-

ломљене цигле заборавио је. |

Док не дође трећи камион са цитлама Мира Ла+-

кићевић искористила је предах да донесе воде.

градитеље, Она је увек два пута недељно овде. Воли

своје градилиште;
— Наши су то људи... Сваки посао од срца раде...

оЈИи Дом културе! Наш је... Па треба да буде леп...

за

Марко Мркоњић је на градилишту „својим да-
Колико

још. Деде,
ном“. Он највише воли да гледа како зидари раде и

да им се „нађе при руци“.
— Добар је данас учинак, мајсторе, је лит

— Јес, и сваким даном све бољи, — одговара му

љује их неко.

де цигала.

њено:

зидар Предраг Јовић.
Рано долази сумрак. Опанчари и папучари, који

су раније дошли спремају се за одлазак.
— Е, алал вам вера, добро сте радили, — похва-

И пре него што одоше донели су пуне текме мал-
тера, упитали да ли још шта треба, и поздравили се.

А Стева Фолкман, радник. из „Југоштампе“
је мало „да исправи леђа“. Године су ту. па и здрав-
ње попушта, Али Стева се осећа млад када јена гр
дилишту. То га освежава.

| — Младост јури, ради као мравињак. А ми... ко-
лико можемо! Видите колико нас данас има. Мало нас
је кад било оволико, Мислио сам да ће после реорга-
низације у Фронту попустити рад. А оно ништа, до-

лазе као и раније. Тако је кад људи знају шта граде.
Последњи камион цигала је истоварен. Градили-

штте је већ осветљено, Људи се полако разилазе. Пре
неки дан је подигнуто девет кубних метара зида и
двадесет квадратних метара изолације. Данас је још
већи учинак: подигнуто је 11 кубних метара зида само
за два сата рада!

сео

А пребачено је преко четири хиља-

Инжењер Бора Петровић, који добровољно руко-
води изградњом овог објекта, последњи је остао на
градилишту. Разгледа шта је учињено и како је учи-

— Добро се ради. Видите, реорганизација у Фрон-
ту није пореметила ону љубав коју имају чланови
нашег рејона за изградњу свог Дома културе.

У срцу рејона, између културних установа: Ше-
сте мушке гимназије, Геодетске школе, новог парка
подитнутог рукама чланова Фронта, подиже се Дом
културе Петог рејона. Дом који ће имати позоришну
и биоскопску салу са свим потребним просторијама

једне модерне културне установе, за колективан рад,
културно и уметничко уздизање и друштвену забаву.

В. Војводић

 

из ЖИВОТА РАДНИЧКЕ ОМЛАДИНЕ

Још о проблемима неких домова ученика у привреди
нашем листу је у два маха указано

на извесне домове ученика у при-

вреди, који по хигијенским услови-

ма нису одговарали својој намени. По-

што нека предузећа и после тога нису

ништа учинила у погледу побољшања у-

слова У домовима, то су њихови домо-

ви затворени а ученици распоређени по

градским домовима. До сада су укинути

домови предузећа за друштвену исхрану

Петог рејона, предузећа „Стаљинград",

предузећа „Шумадија" и „Светлост", ин-

валидског привредног предузећа и пре-

дузећа за угоститељство Петог рејона.

Али и поред тога у многим домовима и-

ма још ствари које треба исправљати.

Дом који је веома удаљен од

предузећа

На звездари у Улици Драгице Прави-

це налази се Дом ученика У привреди

Градског електро-машинског предузећа.

Стање у овом дому се знатно поправило

од маја месеца када је било отворепо.

Собе и цела зграда су окречене и извр-

шена је дезинфекција. Одељења се ре-

довно перу. Два чистачице се брину о

томе. Креветски веш ја чист, ни трага

од раније запуштености. То је на први

поглед,

Али још није све како треба. Бар не

У односу управника и ученика. Управ-

ник Спасоје Јошиковић има чудне по-

гледв на метод васпитања ученика. Ако

неки од ученика направи изгред испа-

штају сви колективно. Десило се да су

са у амбулантној соби неки ученици, ко-

ји су били под поштедом и тамо лежа-

ли, поиграли, и направили неред у соби.

После тога управник је забранио лежа-

ње свакоме, па и онима, којима је ле-

кар препоручио да лежи. Због тога уче-

ници који су на боловању шетају по

граду иди оду на неко друго место да

леже јер управник то не дозвољава у

дому. Може се лежати на столовима У

трему. Ту се и одмарају по подне када

имају слободног времена, јер је управ-

ник наредио да собе буду преко дана

закључане и нико у њих нема приступ.

Једном је управник љут пред стројем

ухватио ученика Милосава Бранковића

за груди и гурнуо га на крај строја. Сви

ученици кажу да га је и ударио, Он

тврди да није, Међутим, и ово је до-

вољно да се види како управник схвата

свој однос према ученицима.

То је први проблем овога дома. Друта

ствар је пешачење. Сви ученици раде у

предузећу удаљеном четири до пет ки-

лометара од дома. Хране се у предузећу

и свакодневно иду у школу. Значи мора

да пређу дневно 15 до 20 километара ако

хоће да уче. Због толиког пешачења

мало им времена остаје за учење. Зато

радије не долазе са посла у дом, већ уче

У радионици,
Ово се може променити. Раније је дом

био у Дубровачкој улици број 4. Ка-

снија су тамо усељени кондуктери-сам-

ци из Градског саобраћајног предузећа,

а ученици пребачени у њихове станове.

Свакако би било боље решење да се ова

грешка поправи и свако врати на старо

место — ученици у Дубровачку а кон-

дуктери у Улицу Драгице Правице. То

кондуктерима не би много ометало рад,

а ученици би много добили, Само треба

ем

Из суда

Малолетници на оптуженичрој Елупи
.

О БИЧАН завршени судски пред“

мет извађен из судске архиве.

Суђено је малолетнику приве-

деном оптуженичкој клупи због

крађе. Име му је Милан КЖачански.

Дечак без занимања, без запосле

ња, без родитеља, без сталног ме>

ста. боравка, без имовине, Социјал“

но порекло: радничко. Осуђен на

казну поправног рада од једне го-

дине, Крао је народну имовину и

заслужно је кажњен,
Али он је имао свој живот.,

жХ
На Карабурми провео је детињ-

ство, слабо се сећајући родитеља.

Још онда када их је изгубио, про

мењен му је ток живота — напустио

је први разред тимназије, оставио је

школу коју је много волео. Није

имао родбине која би се бринула

о њему. Раму младост провео је те-

штко, радећи за парче хлеба и та-

њир топле чорбе,
Када је почела изградња Новог

Београда Милан Качански, УЗ по-

моћ неких људи, прикупио је до-

кумента и уписао се на железни-

чарски курс. Завршио га је. А за-

тим био распоређен на 'Тошином

Бунару при железничком тран-

спорту Новог Београда. Био је ло-

жач. Јануара, отпуштен је због

слабог рада. А онда кудаг

Неко време цепао је дрва у једној

мензи да би добио нешто за јело.

Али не задуго. Ускоро је остао и
без тога. Ту се на Новом Београду
упознао са још једним бескућни-
ком, шеснаестогодишњим Иваном

"Алексићем. Били су без новаца —
гладни,
Ноћу, 24 марта, Качански и Алек-

сућ разбили су окно на прозору ма-

гацина железничарског ресторана,

увукли се унутра и у један џак у-
бацили покрадену храну: мармела-

ду, месо, шећер, два чаршава и још

меке друге ствари. Вратили су се

у бараку омладинских бригада, а

ствари су сместили на таван, Омла-

динска милиција открила је њихо-

ву крађу и предала их народним

властима,

Он је пред судом говорио све што

је знао. Тачно, не покушавајући да

ишта прикрије, Слабо обучен, поце-

паних панталона и подераних ци-

пела, на њему се видело да није

могао сам себи да створи присто-

јан живот, да није знао коме да се

обрати, како да се збрине. Здрав је

и лепо развијен. Он се каје, гризе

га мисао да се налази на оптуже-

ничкој клупи. Његову искреност за-

пазиле су судије. Окружни суд за

град Београд осудио га је на го-

дину дана поправног рада. Али ка-

ко се један дан у притвору рачуна

за три дана поправног рада, пу-
штен је на слободу.

Службеница Елизабета Ременар
била је судија поротник на њего-
вом суђењу. Тог дана није био при-
сутан службеник старатељског са-
вета Другог рејона, иако је био по-
зван, Из судске дворане Милан

Качански није знао куда да иде.
Као и пре доласка у затвор.

Судија-поротник Елизабета Ре
минар одвела га је својој кући, Да-
ла му је нешто од одела свога му-
жа и сместила га у једну собу, Ту
је он живео осам дана „које ника-
да неће заборавити“, Од старатељ
ског савета Другог рејона неколико
пута је. другарица Ременар тражи-
ла да јој помогне да се дечак негде
смести, запосли или да на занат,

што је њихова дужност. Али они су

остали само бирократско-админи“

стративни органи не желећи да се

дубље заинтересују тим случајем.
И Качански и његова заштитница

тражили су да му се изда потврда
да нема радничке књижице, јер без
ње не може да се запосли, Али ста-
ратељски савет није хтео да их

потпомогне, изговарајући се да де
чак нема пријаву стана. Једино је
било то што су учинили — упути.

ли га Повереништво рада, пошто
су 'да часну реч да ће поћи са
њим. Тамо је, срећом, био један су-

дија поротник који је знао Качан-
ског, па му је издао потребна до
кумента. | |
Милан Качански ради сада на

Централној војној економији, где
га је запослила другарица Ременар.
И много је задовољан и много за“
хвалан.

жХ
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Такви као Качански и Алексић,

често седају на оптуженичку клу-.
пу среских судова у Београду. То

су обично деца без родитеља, ма
лолетници, која не знају начин ка

ко да отпочну и створе себи жи-

вот, Препуштени улици да их ва.
спитава, они почињу да краду. Та-
квима треба помоћи, указивати им
на пут којим треба да иду, пружи
ти им пуну подршку, да не би ду-
бље загазили у криминалитет и до-
лазили пред судско веће,
Највећу одговорност сносе стара-

тељски савети који, како изгледа,
више постоје него што раде. То је
потврдио и пример Качанског, а
доказ је да се број криминалитета
од стране малолетних знатно пове-
ћао у овој години у односу на про“
шлу.

мало помоћи и више
надлежних.

До пре два месеца Дом ученика пре-

дузећа „Тодор Дукин" био је један од

најнеуређенијих у Београду. Ученици су

спавали по двојица у кревету. О хиги-

јени сав уопште није водило рачуна. Де»

ца су имала само по једну кошуљу. Због
оваквог стања смењен је управник дома,
а дом пресељен са Миријевског пута у

Дунавску улицу. Сада је стање задово-

љавајуће у погледу хигијене. Кревети
су уређени, собе чисте, повећан је број

кошуља за децу. Али дом нема довољно

просторија. Ускоро треба да дође још
петнаест до двадесет ученика за које

неће бити места. Осим тота и овде је
дом веома удаљен од предузећа, Учени-

ци станују у Дунавској улици, а раде
и хране се у предузећу на Миријевском

путу.

Можда би се могле заменити просто-

рија између дома електро-машинског

предузећа и „Тодора Дукина", па да у-

ченици станују близу својих предузећа.
Тиме би само дом „Тодора Дукина" у-

штедео годишње око 80.000 динара, ко-

лико издајв за превоз ученика. Или тре-

ба наћи и неко друго решење,

разумевања код

Велика нехигијена у просторија

ма ученика Четврте рејонске за-

друге

Када човек уђе у собу запахне га ми-
рис вина и непроветрене просторије.
Соба са неокреченим зидовима, под ко

зна од када није опран са дебелом на-
слагом блата. Ни о хигијени постељног

рубља овде се не може говорити. Чар-

шави поцрнели од прљавштине, јоргани
на којима нема навлаке.

Овде у Улици Булевар Црвене армије

бр. 180 у соби без сунца са само једним

прозором који гледа у подрум алкохол-

них пића живе дечаци-ученици У при-

вреди Четврте рејонске задруге. Нема

их много — свега тројица. Али баш због
тога ја већа кривица управе Задруге

што им није омогућила пристојне про-
сторије. Они су остављени да се старају
сами о себи. Сами набављају одело и
рубље, перу веш, све раде сами. А упра-
ва Задруге чека да има тридесет уче-

ника па да им набави васпитача и да
почне водити бригу о њима. Због тога ова

тројица ученика живе у мемли већ го-
дину и по дана. Да се неко из Задруге

побринуо за ученике они су могли би-
ти смештени у један од градских домо-
ва. Али изгледа да таквог човека нема

У задрузи Четвртог рејона.

. ..">

Ово су проблеми неких домова уче-
ника У привреди. Највећу небригту сва-

како показује управа Четврте рејонске
задруге. Санитарна инспекција града

Београда предузела је од пре извесног

времена мере за затварање лоших домо-

ва и наредила поправку оних који се

могу поправити. Ова мера ће натерати

управа предузећа да посвете више па-

жње смештају својих ученика и оне-
могућити појаву обољења омладине у

неким домовима услед  нехигијенских
услова за живот.

• с, Х, 

ПОГЛЕДЗНАЧАЈА
СПОЉИСИОАШТАМАЕ

ДОГАЂАЈЕ

БУГАРСКИ
ИНФОРМБНРООВЦИ

У ЋОРСОНАНУ
последње време, један од оми-

љених мељрда хегемонистичке

совјетске политике јесте ства-

рање ратне психозе уз појачано ли-

цемерно махање маслиновим гран-

чицама, потписивање разних „ми-

рољубивих" апела итд. у првом ре-

ду преко сателитских руководстава

потчињених информбироовских зе-

маља,. Међу њима „достојно" место

добиле су земље које се граниче с

Југославијом — ко веле, „убедљи-

вије" звучи кад те граничне зем-

ље галаме о томе да ми припрема-

мо напад на њих. Отуда информби-
роовске оружане граничне провока-

ције — које се после фарисејски

приписују нама — гоњење и депор-

товање наших националних мањи-

на, покрети трупама и друге разно-

разне мере којим мастоје да што

више замуте воду у овом делу све-

та, У томе се нарочито, према већ

одређеном „мудром" плану, видно

истичу бугарски информбироовци.

на челу са декретираним „вођом"
Червенком,

Међутим, свака батина има два

краја, Оваквим својим мерама, по-

ступцима и циљевима информбиро-

овци су само још чвршће збили на-

шв народе у њиховој непоколебивој

одлуци да неотступно бране своју

слободу и мезависност, да сопстве-

ним снагама изграде социјализам

идући новим победоносним путеви-

ма на челу са својом Партијом и

другом Титом. Али зато су те рат-

нохушкачке мере у информбиро-

овским земљама првенствено у Бу-

гарској, изазвале помутњу и су-

протно дејство од онога које се же-

лело постићи.

После избијања рата у Кореји,

бугарске власти у Софији, на ли-

шији стварања ратне психозе, до-

неле су наредбу о чишћењу тавана

на свим зградама у граду и постав-

љању сандука с песком и водом, м

о чишћењу подрума и њиховом о-

способљавању за заклоне од вазду-“

шног напада. У исто време, око Со-

фије су постављене нове батерије

противавионске артиљерије.

Ове мере изазвале су у Софији

праву ратну грозницу. Део станов»

ништва града почео је да се сме-

шта уоколна села, код рођака и

познаника, или да у њима закул-

љује собе,

Видећи да је својим наредбама,у“

место мржње према „агресорској

Југославији", изазвала панику кжо-

ја је довела до слабљења радне

дисциплине. Червенковљева влада

је брзо донела нове мере, према

којима се становништву Софије за-

брањује мсељавање У околину

града.

МУ местима ближим југословенско-

бугарској граници ситуација у том

погледу је далеко тежа. Сама гра-

ница према нашој земљи појачана

је за 50% граничара. Од марта ове

године учестале су шетње бугар-

ских јединица дуж међе, Једне

ноћи у Драгоман су стигла два ве-

лика војна транспорта с тенковима

и тешким топовима им одмах се у-

путила ка нашој граници. Ово је у

месту и околини мзазвало панику

и негодовање. Збот тога је одмах

дојурио У Драгоман један члан сре-

ског комитета Шартије, из Годеча,

и одржао с мештанима конферен-

цију. На њој их је уверавао да

рата неће бити, него да су ови по-

крети бугарских трупа само обич-

ни војни маневри,

У пограничним селима бугарске

власти формирале су сеоске стра-

же са задатком да чувају насеља

од тобоже могућих провокација

„титовских ггената", Сеоским стра-

жама дат је звучан назив „борци

против фашизма", Међутим, како

су се ови „борци против фашизма"

показали нерасположени за такву

борбу какву су им наменили бу-

гарски информбироовци, избегава-

јући на све чачине овај нови терет

који им је безразложно наметнут,

бутарске власти морале су да орга-

низују и специјалне патроле. Оне

су састављене од људи за које се

сматра да. су поверљиви. Под ру.

ководством једног бугарског грани-

чара ове патроле обилазе сеоске

страже. У случају да не затекну

којег „борца против фашизма" на

стражи, кажњавају га врло строго,

Као што се види бугарским ин-

формбироовцима: никако не полази
за руком да потпуно удовоље неза-

јажљивим жељама и строгим наре-

ђењима московских господара. Бу-

гарски народ извукао је историско

искуство из својих катастрофа У
које га је управо гурнула вазалска

политика Кобурга, иста она поли

тика која је данас тако кобно ка•

рактеристична за садашње бугар-

ске управљаче, Осим тога, бугар-

ски народ неће никада заборавити,

нажалост краткотрајни, али за ње+

га веома значајни период братске

и искрене сарадње са Југословен.

ским народима непосредно после

рата. Најзад, у херојској борби на
рода Југославије бугарски народ

може најбоље да види како се тре-

ба борити за властиту националну

независност, за право да изграђује

социјализам онако како сам жели,

без тутора и РУрКННТРеи

пл
|  



     

     

ЗА НАЈСТРОЖУ
ОСУДУ

Бесправно усељени
станари упропашћују

нове станове
у Далматинокој улици
„ин

.

место старих, дотрајалих и па-
ду склоних уџерица у многим
крајевима града стоје нове, све-

тле вишеспратнице, — дело наших
радника, омладине и чланова Фрон.-

та.
Међутим, онај први пријатни у“

тисак, који се добија при погледу
на равне светле блокове, ишчезава
чим се приђе ближе новосаграђе-
вим кућама.
Прилази зградама су прашњава

ђубришта. На све стране хрпе сва-
коврсних отпадака! Почев од оста-
така грађевинског материјала, који
предузећа остављају да пропада, па
до гомила иструлелих ·паприка и
парадајза, воћа, отпадака хране,
гомила чађи, пепела и хартије, које
ту несавесни станари избацују из
нових кућа.
У овом погледу најтеже је стање

у новим станбеним зградама у Дал-
матинској улици. Испред и између
павиљона разбацано је ђубре на све
стране, у брдима прашине и иско-
пане земље.
Спољни изглед фасаде, која има

простране, пријатне балконе, изгле.
да заиста жалосно. Ретко се може
видети цвеће, али зато су балкони
украшени  ексерима, конопцима,
постељним и осталим рубљем, раз-
новрсним судовима и венцима па-
прика. Дешава се се да, и поред то-
га што постоје хигијенске, светле

кујне, неке домаћице износе шпо-
рет на балкон са фасаде и ту ку-
вају.
То је случај на балкону стана

Бургића и Војниковића, бесправно
усељених на четврти спрат у Далма-

тинској улици 25, павиљон Г—1,
степениште број 5 лево. Сличан је
случај и са суседима испод њих.
И породица Филимоновић је бес-

правно усељена,

Поред ових примера редовна је
појава загушивање клозета пиле-
ћим перјем и костима „љускама од

јаја, кромпира, и другим отпацима.

Због тога долази до изливања не-
чистоће у подруме, где се њоме
квасе дрва, која ће станари бити

принуђени да носе у своје станове.

Овај крајње штеточински однос

иде тако далеко, да је један од ста-
нара добро затворио купатило, на

плочицама наложио ватру одстру-
готине и на диму сушио шунке!
Овоме се стању мора енергично

стати на пут. Пре свега треба спре-
чити бесправно усељавање, а доса-
да бесправно усељене, (као што су
наведени случајеви) иселити на пе-
риферију, за примерну казну, због
уништавања наше заједничке имо-
вине.

ад грађанин размишља 0 чисто-
ћи свога града одједном му је
пред очима толико проблема да

не зна са које стране да, почне, Не-
како све што је у вези са одржа-
вањем чистоће у граду, и улице, и
плацеви, и чистачке бригаде или
појединци, и сандуци за ђубре и ра-
дно време... постаје крупан про-
блем о коме се много пише. Београд
се чисти. То је чињеница. Ако би се
стање чистоће појединих рејона у-
поредило, за све би се могла дати
иста карактеристика — сви су пр-
љави,
Ето узмимо на пример Трећи ре-

јон. Да ли се улице овог рејона по
чистоћи разликују од улица оста-
лих рејона Не. И оне су прљаве
као и остале. Пуне су смећа и отпа-
дака. Ито не само улице на пери-
ферији, у Прокопу им Јатаган-мали,
„већ и оне које се налазе у ближој
околини центра града.

Шта мисли повереник кому“
налних послова Трећег рејо-
на о чистоћи улица на тери-

торији свог рејона...

— Ја сам као повереник потпуно

задовољан стањем чистоће у рејо-
ну. Улице се редовно чисте, —

Само изгледа да друг повереник

није видео гомилу смећа, баш ис

пред дечјег обданишта број осам у

Улици Кнеза Милоша, неколико ко-

рака од повереништва. Или можда

није скоро обилазио улице Краље-
вића Марка и Каменичку па не зна

у каквом се стању налазе. Већ ду:

же време на тротоарима и колово-

зу ових улица стоје гомиле харти-

је, коњске балеге, шљунка и другог

смећа. Сливници и олуци су запу-

шени прашином, тако да се за вре-
ме кишних дана ствара блато које

спречава отицање воде. У Улици

Гаврила Принципа, испред зграда

број 19 и 21 налазе се на тротоару

гомиле прашине, песка, ђубрета и

остатака угља. Недалеко, у истој

улици лежи по коловозу слама коју

ветар разноси. У Карађорђевој ули-

ци поред станичног парка на тро-

тоару већ дуже време стоји гомила

цигала и шљунка.
С друге стране, на простору из

међу парка и теретне железничке

станице види се коров, гомиле

шљунка и поломљена гвоздена 0-

града. У Улици Михаила Богићеви“

ћа, у близини хотела „Солун", месе-

цима на тротоару стоји амбалажа и

отпаци од цигала. Не знамо да ли је

повереник до сада интервенисао да

се ово ругло уклони, али чињеница.

је да се ова слика још увек може

видети. Да ли ови примери нису у

 

5АБОРАВНОСТ или БИРОКРАТИЈА

Некадања апотека — неуредан
магацин

УЛТУРНИ изглед и рационално ко-

К ришћења продавница много допри-

носа лепшшем изгледу града. Међу-

тим, да ли већина београдских продав-

ница културно изгледа; Ако се прође

најпрометнијим артеријама града, Ули-

цом Маршала Тита и Кнез Михајловом,

од Трга Димитрија Туцовића преко те-

разија до Калемегдана, наићи пе се на

велики број локала, који су празни или

употребљени у друге сврхе од оних за

која су грађени. Ови празни и лоше

искоришћени локали не само да прет-

стављају ругло и остављају лош ути-

сак, већ и ометају правилан развој трго-

вачка мреже, која и онако нема дово=

љан број локала у центру града.

У Београду нема довољно апотека. Је-

дан од разлога је и слабо коришћење

локала, који су раније служили у ове

сврхе. Већина се употребљава за канце-

ларије, магацине, клубове фронтовских

зација (например бивша апотека

Мардер" у Улици Маршала Тита), док

поједина стоје месецима празне и не-

ене. То ја случај и са бившом

епотеком „Драгутиновић" у Кнез Ми-

ловој улици преко пута продавнице,

ма". Стање и изглед овог локала,

жаји је грађен за апотеку, не остављају

ви мало утисак. пре више од то-

дину дана извршена је национализација

 
;

лици,
отека Кнез Михајловој У

| а"

а

фетворена у магацин

еке. Међутим,

сно време, до-
није сетио

запуштени ло-

са 30 магацин.

Истина у запуштеном и
на излогу стоје још увекР'оз пра-
разне мелицинске препарате. оватио
Шињава стакла

_

излота, која верске
нису прана још од преузимааине, а-

-се-.
вида се рекламе Бе Часуте праши-

спирина и других лекова, –
ном. Да би немар био већи У МаКУа
ма вратима стоји таџла чији натп

зорава грађане да дежурног фармацеуте

не узнемиравају без потреое! ове ове .

кламе и натписи вероватно стоје Пао аа

би грађани знали да је ту, У своје Ка

ме, била апотека, а сада због биро рао

а и неинтересовања надлежних — м Н

цин. Што се тиче другог излога |

8 давно демолиран и извађен, оста.

.

су само делови термометра. Изнад лока-

ла још увек висе остаци платнене на-

стрешнице.
Данас, када се Акција за уређење гра-

да налази у пуном замаху, ово је за

сваку осуду. Пролазници застају пред о-

вим локалом, који својим сталним и не-

промењеним изгледом пркоси Управи за

уређење града и питају се када ће се

надлежни сетити да овај локал оспособе

и уклоне ругло из најпрометније град-

ске улицет

из ТРЕЋЕГ РЕЈОНА |

Само је поверенин номуналних послова

задовољан стањем чистоће
супротности“са изјавом повереника
да су улице у Трећем рејону чисте,
Или је можда посреди необавеште-
ност повереника Вероватно и једно
и друго,

•.:а шта о празним плацеви-

ма пуним ђубрета

— Немогуће је отклонити смеће са
празних плацева из простог разлога
што немамо довољно људи и пре-
возних средстава за овај посао, —
рекао је повереник. ~

Међутим, да ли је ово оправдање
за нечистоћу плацева и за неуре-
ђене рушевине на територији Тре-
ћег рејона7 Није и не може да бу-
де. Како су у осталим рејонима мно-
ги плацеви и рушевине ишчишће-
ни и уређени. Постављене су табле
које забрањују бацање смећа на
ове просторе, Да ли можда повере-

ник сматра да плац пун ђубрета у
близини пијаце Зелени венац није
извор нечистоће и прљавштине7
Или да можда лепо изгледа простор

на углу улица Гаврила Принципа и
Каменичке, који је пун иструлелог
парадајза, гомила хартије, полом-
љеног стакла и другог смећа. Ово
нису усамљени примери, У свим
крајевима Трећег рејона могу се на-
ћи празни плацеви који служе као

сметлишта, јавни клозети и град-
ско ругло. Да ли се они стварно не
могу очистити2 И које су то „објек-
тивне" тешкоће које спречавају по-
вереника да предузме ефикасне ме-
ре за уређење плацева и рушевина

У Трећем рејону“

 

У Франше д Кпереа улици поред осталог се може видети и

    

  

 

Један од узрока нечистоће по у-

лицама је слаб рад и недовољно

залагање чистача на послу. На про

стору између Призренске улице и

Улице Народне републике нашли

смо у преподневним часовима свега

два чистача! Где су остали“ Можда

раде по подне Ни по подне их ни.

смо нашли. Према изјави повере-

ника за потребе чистоће Поверени“

штво располаже са 80 људи, Чиме

онда објаснити појаву да се У рад-
ном времену чистачи не могу ви-

дети на радним местима: Чињени-

цом да контролна служба не обав-

ља посао како треба. Често се за

време радног времена чистачи могу
видети како седе по степеништима

и парковима и разговарају чекају
Ћи да им прође радно време, а кон-

тролних органа нема, да виде како
се на терену ради. Ето, и то је је-
дан од разлога зашто су улице не-
чисте,

Ко је најзад одговоран.

Сви, напред изложени примери

указују да Повереништво комунал-

них послова Трећег рејона није о-

братило довољно пажње задацима

који се постављају у његовом раду,

то јест уклањању нечистоће по У-

лицама и предузимању мера за

спречавање бацања смећа и отпада-

ка по парковима, плацевима, ули-

цама и рушевинама.

За слаб рад Повереништва умно-

томе је крив повереник Бранко Ра-

. пајић хоји је до-
| зволио да подруч-

њи органи Пове-
реништва раде

слабо и неодго-

ворно: Цела тери-

торија рејона би-

ла би чистија, с

обзиром да пове-
реништво, према

изјави друга Ра-

пајићарасполаже

3 довољним бројем

људи, да је пове-

реник уложио ви-

ше труда и напо~

ра и редовно 0-
билазио терито~

ИЗ
рију свога рејона.

ова гомила смећа на празном плацу Е.

 

деца весело проводе дане у деч јем вртићу у Лоле Рибара улици

Обих дана се забршабајош
дбадесет седам дечјих

бртића
К ОД нас се посвећује велика па-

жња увесељавању и забави

деце. Поред дечјих позоришта и

разних других забавишта, одавно

већ отворени су многи дечји вртићи,

У њима деца имају могућности за

разноврсне игре, Ту се клацкају,

љуљају, трче, играју по песку. Мно-

ге основне фронтовске организаци~

је, које су уствари и начиниле ове

вртиће, добровољним радом, иако

су имале тешкоћа око набавке гра-

ђе, фарбе и другог материјала, у-

редиле су их онако, како би деци

били најпријатнији.

Један од најлепших дечјих врти-

ћа налази се у Улици Лоле Рибара.

Игралиште је чисто, ограда обојена,

постављене су клацкалице и разне

врсте љуљашки и клупе. Зидови су

чисти, по њима су весели цртежи.

Подигнут је павиљон, исто тако ле-~

по уређен, и обојен. Он може да по-

служи као слониште у случају не-

времена. И у другим крајевима гра-

да има још доста добро уређених

дечјих вртића. На пример у Улици

Јевремовој, Мајке Јевросиме, у Зе-

муну и на другим местима. Али,

нажалост, има исто тако и велики

број неуређених и запуштених и-

гралишта.
•Ф

Управа за уређење града обезбе-

дила је потребан материјал свим 0-

сновним фронтовским организаци-

јама за подизање и поправку де-

чјих игралишта. Али, поред тога,

многа од њих су још увек неуређе-
на. Код железничког парка налази

се запуштен и прљав дечји вртић,

у који и сама деца, вероватно због

 

ПОДИЗАЊУ ПОДМЛАТКА   
ТРЕБА ПОСВЕТИТИВИШЕ ПАЖЊЕ

Београду је до сада било мно-

го речи о томе, којим путем и

начином да се приђе системач-

ском и планском раду на подмла-

Ђђивању наших тимова и екипа.

У вези са тим предузето је мнош-

тво административних и других

мера од стране појединих  спорт-

ских одбора и Градског одбора

ФИСАС-а. Међутим нека спортска

друштва су овом задатку посвети-

ла мало пажње, због чега има дос-

та примера слабог рада са под-

млатком.
Од свих спортова, посвећено је

највише пажње ра са футбал-

ским подмлатком. Па ипак, у пр

|ебоједе
КУЋНИ САВЕТ ПОСЛЕ КИШЕ
ућа нам није ви стара

К ни несолидно трађена,

али је била запуште-

на — вала више него

градски ресторани. Зидови

још од бомбардовања на-

прсли, и тако остављени,

олуци поцепани и искрив-

љени, прозорски рагасто-

ви испали из својикж ле-

жишта, а свако друго ок

но или напрсло или га у-

опште нема. А на крову

још већи џумбус. полови“

ва црепова полупана и

пала на таван па те повр-

шина крова потсећа на

шаховску таблу. између

зида и крова пукотина —

шаку да протуриш. ода-

ле год погледаш зграда

је изгледала као да су тех

завршене уличне борбе.

Нисмо ми били ни без

кућног савета, Не! Имали

смо ми комплетан кућни

Савет са потребним бро-

јем чланова, претседни-

ком другом Миком и се-

кретаром другарицом Је-

лом са четвртог спрата.

Састајао се тај несрећ-

ни кућни савет више пу-

та Дневни ред, зна се, у-

век исти, Прва тачка —

нови кварови у згради

друга тачка — извештај

другарице Јеле о оправ-

кама. извештаји о кваро-

вима били су увек нови

и нови, а извештаји дру-

гарице Јеле увек исти,

стари.
– гови,. да зма-

те о. овом нашем

рејону...!!! Па то је нешто
Нећете ми ве-

страшно,
сената да ја тамо одлазим.

скоро сваког боговетно
дговориисти 0дана, Увек Кемо

„Данас ћемо, сутра

па ово, па омо.

ту могу:

Уа тЕа другарица Јела

као секретар ништа није

могла, остајали су немоћ-

ни и остали чланови саве-

та. Ониби само колектиз“

но слегли раменима и —

разишли се, г

И тако се то понављало,

Прва тачка нови кварови,

друга тачка стари изгово-

и, слегање раменима и

довиђења! им ко зна докле

би то тако ишло да није

наступио велики преокрет

— велики пљусак са ве-

ликом олујом.
Станаре наше куће који

су тога. поподнева са
својих прозора и балкона

са уживањем посматрали

плаховити летњи пљусак,

одједном је тртла вапи-

јућа вика друга Мике и

другарице Јеле. Вика је

била толико јака да је

надјачала и олују и грм-

љавину. Преплашене ста-

наре који су изјурили из

"својих станова, већ је на

степеницама очекивало пр“

во изненађење. Одозто са

тавана лила је поприлич-

на количина воде и брзи-

ном планинског поточића

сливала се низ степенице..

А ма тавану, ситуација је

била још критичнија. Друг

Мика у купаћим гаћицама

и са неким старим ватро-

тасним шлемом на глави

узалуд је покушавао да

некако среди црепове на

крову и правио још већи

дар-мар. Другарица Јела,

сва усплахирена, подме-

тала је неке судове који

су се за трен ока пунили

и преливали. Великим ба-

рама које су се шириле

по тавану највише су би-

ли угрожени баш, станови

друга Мике и другарице

Јеле,
За трен ока мобилисани

су сви укућани од нај-

млађих до најстаријих, по

води која се сливала низ

степенице и по кофамв
које смо у ланцу додава-

ли, изгледало је као да

тасимо пожар. Али личи-

ло је на још нешто — на

конференцију станара. Ра-
де наши станари, али и

критикују. И то жестоко.

чак и друг Сима, који ни-
кадреч негодовања није

хтео да проговори „да се
неком не би замерио", о-

штро је подигао свој глас

Стојећи У наквашен

„шлофјанци" и засуканил
могавица „у првим борбе-

ним линијама" — на тава-

ну, енергично је довики-

вао другу Микћи;
— И то ми је неки кућ-

ми савет! Сви се такмиче

да се што боље улепша

град, а ова наша кућа ко

ругло,. Па сад још и ова

вода. Да ми је само зна-

ти шта је уопште радио о-

вај наш кућни саветт,.,

· Друг Мика, другарица
Јела и остали чланови са-

вета само сагли главу, ра-

де и ћуте,

Одмах после овог случа+
ја оживе наш кућни са+~
вет. Није прошло ни не-

колико дана а зграду по-

чеше да опседају занатли-

је свих врста — зидари,

столари, лимари, електри-

чари, фарбари,. Наша згра»

да поче да добија нов,

летши изглед. Сада се ни

другарица Јела не жали

више на. „оне у рејону".
Просто, што каже баба

Симка са другог спрата,

„ми онај кућни савет, ни

'дај боже!". Чак су заказа»
ли и такмичење свим о-

сталим кућним саветима у
улици.
- Такоје и за наш кућни

савет киша много зна-

чила,
ВБ, Ђ.

 

вом колу јесењег првенства Бео-

града за подмладак, од петнаест у-

такмица, свега је шест одиграно, док

је девет предато парфорфе („ТТош-

тар", „Раковица“, „Наша крила",

„Пролетер“, „Икарус“, Хајдук" из

Борче, „Херој", „Напредак" и,„Сло-

та"). "Тимови нису наступали из

више разлога. Сада, у јеку првен-

ства, нема футбалских

–

легитима-

ција за упис нових чланова, неки

тимови нису лекарски прегледани,

док код других играчи нису на-

ступили због „кварних зуба" и још

много других немогућих разлога.

Није редак случај да подмлаци

носе реквизите којима су се прет-

ходно служили првотимци. Код

појединих тимова не постоји фут“

балски тренер. Једном речи, неким

управама футбалских секција ово

је последња брига, јер у прва три

кола првотимци нису предали пар-

форфе ни једну утакмицу.

Недавно на: омладинском првен-

ству државе у пливању београд“

ски „Север" заузео је пето место,

са 88 бодова, учешћем само муш-

ке екипе, Пласман би, вероватно.

био бољи да је учествовала и жен·

ска екипа, Омладинке нису насту“

пиле, јер не постоји комплетна

екипа.

Београд са мањим допунама да-

је државну атлетску "репрезента-

цију, док је за јуниорску репрезен-

тацију Србије дао само једног чла-

на! Јуна месеца одржано јестрад-

ско првенство за подмладак. У не.

ким дисциплинама учествовала су

света по два такмичара, док су У

две дисциплине наступиле по једна

такмичарка2! Или, пролетос, на ква-

литетном првенству Београда у кро-

су, Локомотива из Земуна извела је

неспремне такмичаре, тако да су не-

ки успут попадали од умора, а је

дан је и у болницу однесен,

И у одбојци није боље. Код жена,
на 14 сениорских екипа, долази

шест јуниорских. Са мушкарцима

је још горе, Док у Београду има 31

сениорска екипа, свега четири су

јуниорске.

Слични примери би се могли по-

бројати и у осталим спортовима,

али и ово је довољно да одговорни

у спортским одборима и управама

друштава мало боље размисле о

овим проблемима. како би се што

пре пришло озбиљнијем раду са

подмлатком, За даљи развој спор-

та у Београду овај задатак треба

да буде једна од првих брига.

Интернационални сусрети до нраја
ове године

|АшиИ спортисти ће до краја године

имати већи број такмичења са стра»

ним екипама у земљи и иностранству.

Данас и сутра у Милану се састају му“

шке атлетске репрезентације Југослави-

је и Италије, Овим сусретом наши атле-

тичари ће одмерити своје снаге са још

једним јачим противником. У екипи и-

талије има неколико атлетичара европ-

ске и светске вредности, као што су ба-

цачи диска Консолини и Този, тркач на

100 м. Лечезе и други. Осмог октобра у

Београду се одржава двомеч женских

репрезентација Југославије и Холандије.

Ово ће бити једно од врло интересант-

них такмичења, тим пре што ће у репре-

зентацији Холандије учествовати и ви-

шеструка светска рекордерка Бланкерс
Коенова. У изгледу је организовање Ме-

ђенародног атлетског митинга у Београ-

ду, где поред многих страних атлетичара

треба да учествују и атлетичари САД.

Бициклистички савез Југославије ор-

ганизује две Међународне трке и то 30

септембра брдску трку на Вршич (Крањ

ска Гора). Норед наше екипе учествују

Италија, Аустрија и Трст, У екипи Ју“

гославије стартују: Петровић, Сирони,

Поредски, Страин и Грајзер, Сем тога у

овој трци учествују и екипе градова:

Загреба, Београда, Суботице, Љубљане,

Сарајева, Скопља и других. Сутрадан,

првог октобра, одржава се екипна трка
око Бледског језера (дужина стазе око
100 километара), Учествују екипе Југо»

славије, Италије, Трста и Аугтрије у и-
стом саставу каоу трци на Вршич, Су-

тра се у Трсту одржава међународна тр»
ка на стази око 180 километара. У овој

трци наша екипа наступа са шест во-

зача, Прву петорицу смо већ поменули,

а шести је Винко Перне. Средином ок-

тобра одржава се прва бициклистичка

трка Загреб — Београд на новом ауто

путу. Наступају возачи из целе земље,
појединачно и екипно,

На Стадиону Партизана сутра се одр“

жава боксерски сусрет Аустрија—Југо-

славија. ДО сада су Београђани имали

прилике да виде врло слабе аустриске

клубове, као што је Михелбауер и дру-

ги, Сасвим оправдано публика је изгу-

била поверење у аустриски бокс гледа-

јући такве екипе. Међутим, Аустриска

репрезентација претставља јаког про-

тивника, тако да ће Београђани сутра

оценити праву вредност аустриског бок-

са. Почетком октобра, на својој турне~

ји по Европи, репрезентација Финске се

састаје у Београду са нашом репрезен-

тацијом. Иако су од Аустрије изгубили

са 10:6, Финци имају јаку и солидну е-

кипу. Репрезентација Београда има У

Риму реванш-сусрет са репрезентаци+

јом Рима 28 септембра, а 30 септембра

састаје се у Напуљу са Градском репре-

зентацијом. Крајем децембра наши бок-

сери састају се са Турском, вероватно

у Истамбулу, а после продужују у Иран,

где боксују са државном репрезентаци-

јом. Ово је прво послератно гостовање

наших спортиста у овим земљама.

Одбојкаши имају реванш сусрет са

Фрранцузима. У првом сусрету у Паризу

победили смо репрезентацију "Францу-

ске са 3:2. Кошаркаши „црвене Звезде"

оргапизују турнир у част 20 октобра уз

учешће страних екипа.

Фтутбалска репрезентација игра Ре“

ванш-утакмицу са Аустријом, 8 окто-

бра у Бечу, док истога дана Б репрезен-

тације играју у Загребу. Надамо се да

ћа се наши футбалери реванширати за

претрпљени пораз у Београду. Петог но-
вембра у Београду гостује репрезентаци-
ја Норвешке, а 22 новембра у Лондону

са састају Југославија и Енглеска. Бео-

"рађани су 1939 године видели пораз. Ен-

глеске са 21. На олимпијади у Лондону

1948 године, у полуфиналу, Југославија
је победила Енглеску аматерску репре-

зентацију са 31. Овог пута састајемо се
са врло добром м уиграном професио-

налном репрезентацијом, која и поред

слабог пласмана на Светском првенству

У Бразилији и изгубљене утакмице са

слабом екипом САД, претставља Једну
од најбољих европских екипа,
"Овако богат и разноврстан програм у“
потпуниће и многа такмичења спортских

клубова са страним екипама,

таквог изгледа, врло слабо одлазе.

Услед слабог залагања и слабе во.
ље чланова појединих основних

фронтовских организација многи

вртићи су морали чак и да се за-

творе.
До сада су завршена тридесет че.

тири дечја вртића. Ових данасе за-
вршава још двадесет седам. Основ-
не организације требало би да пођу
за примером основних организација

Другог рејона, које су најбоље на
овом послу, и да омогуће најмла-
ђима са својих територија да ужи-
вају у веселој игри и забави.

 

Волики успех
" Јутословенског ШИХИ
(јлимпијада У Дубровнику завршена је

сјајном победом југословенске еки-
па која'је забележила досад највећи у-
упех у историји нашег шаха. Освајање
олимписког првенства је речита потврда
снажног развоја шаховског покрета у
нашој земљи и његове масовне основе.
Југословенска екипа налазила се стално
У воћству од почетка па до краја олим-
пијаде. И поред мањих тренутних кри-
за она се показала као најчвршћа и нај-
солиднија екипа, па је потпуно заслуже-
но освојила златни пехар ФИДЕ. Сви
наши мајстори су се залагали до крај-
ности, па нису губили самопоуздање ни
У најтежим положајима.

Крајњи резултат олимпијаде је следе-
ћи: 1, Југославија 45, 2. Аргентина 43%,
3. Западна Немачка 409, 4, САД 40, 5.
Холандија 37, 6. Белтија 32, 7. Аустрија,

3124, 8. Чиле 304, 9. Француска 287:, 10.
ФРинска 28, 11. Шведска 27%, 12. Италија
25, 18, Данска 22, 14, Перу 2114, 15. Нор-

вешка 15 и 16, Грчка 12 поена.

На првој табли највећи успех су има-
ли аргентински велемајстор Најдорф и

млади немачки мајстор Унцикер, који
су из 14 партија начинили 11 поена. По-

што Најдорф. није. изгубио ниједну пар-
тију на олимпијади, добио је прву на-
граду, а Унцикер другу. На другој та-
бли најбољи успех је постигао Артен-
тинац Болбоћан, на трећој Југословен
др Трифуновић, а на четвртој Јутосло-

вен Рабар. Од резервних играча награ-
ђен је амерички млади мајстор Еванс.
Награђене су и три најбоље пласиране

екипе.

Југословенска екипа укупно је играла
60 „партија и постигла 459 поена, што

значи близу 76 од сто. Југословени су 37

партија добили, 17 ремизирали и свега

тиест изгубили. Глигорић је од 15 парти-

ја девет добио, четири ремизирао и две

изгубио; Пирц је од 14 партија седам до-

био, пет ремизирао и две изгубио; др

Трифуновић је од 13 партија осам добио,

четири ремизирао и једну изгубио; Ра-

бар је од 10 партија осам добио, две ре-

мизирао и ниједну није изгубио. Од ре-

зервних играча Видмар млађи је од

шест партија четири добио и две реми-

зирао, а Пуц је од две партије једну до-

био и једну изгубио.

Победа наше екипе изазвала је у це-
лој земљи велико одушевљење у круго-

вима наших љубитеља шаха. Радни ко-

лективи, шаховска друштва и поједин-

ци упутили су нашој екипи многобројне

честитке,

Нимцовићева индиска
одбрана

Тигапо м Чезејот Кој Ваћоузке оштп-
раде ц Гриргомтшки,
Ве!: ап 5Зешпка (Нојапаја) — Спа

У. Реге (Јинозама)
1. 42—а44, 528—16; 2. с2—64, 8, 3.

501—е8, 118—р4; 4, Бе1—13, 0—0; 5. ра1
—ра, ст—е5; 6. ос1—Е5, 558—с6; 7. 44: 625,
Тр4:сБ; 8. е2;—ез, рсб—ет; 9. р1ег2, 57—р6;
10. 0—0, Гсв—ђ7; 1. аг—а3, КТ—6; 12.
Т5—ћа4, Тав—сб; 13. Та1—а41, 5с6—а5; 14.
ррд—аг (и Ђејот Јогони 51ари #аски ргеј-
вђаућја резак с4, 56о је бибај по тпошт
уатјапфата МипсомСеуе јаке одрга-
пе. Сгпоте ореф хадаје Биле хаозфац
ребак па 47), 516—е4; 15. 523:е4, Гђ4:е4;
16, оћа:ет, рав:ет; 17. 513—42, Ге4—а8; 18.
Ђег—р4, 525—66; 19. Гаг—ђ2а, 'ТЕВ—48; 20.
1.22—13, 37—96; 21. та!л—е1, 5с6—е5; 22.

тазеав, 'Теб:ав; 23. р52—44, 'Тав—с8; 24.

тп—а1, рет—ст; 25. 12—14, Бе5б—с6; 28.

рад—ђ2, 5с6—ету 27. ез—е4, 46—45! (Ст

зе тебауа 5ађози м сегуги 1 мхебе 5ад
јети рофрипо ц зуоје гиКеј; 28. е4:95,
ретиа; 29. 45:26, р14—е3+; 30. Ка1—/

Ројофај розје 30 рогеха Ђејока:
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Р!ге ве зада одтаћ да ргеде ц парад.
30, .... Пез—е21; 31, еб:17+, Кад—11:

32, рђа—е2, 'Тав—94; 38. рег—ћ7, Теб:с4!!

изребпо 5мргоба! паради; 34. Та:—п
(Роћо је ребак 147 хзазИбеп, ђен рген га
35. рт—1в +.), Тта4—14; 38. 542—13, Тес;

Ма 37. #2:#3 вНедо Њ! 37. ..., региз+;
38. КЕ, р13—ез+ 1 реџ џић! Тора.
Реге је хашфа одибпо зргоуео гауг3и па-
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Џтезјо За шхтпе ревака па еб паста, ~

(Небамајџбе, Вец пета убе папа За 5е

36, ТЕ:СЛ, ТАМУ! Веј ргедаје,

рад,



  

  

,

   

   
мелеко ПЕЊЕпрарезбе 5. Зоришооноцаноке ИРЕНЕ неће ко тонапио АЕ „Нараа строжа је забрањено... а не: Нај-

Београду. ракнути напред, у строжи. Запажамо да је ту извр- строжије је забрањено...

ПА оте ониена У „оне Једна појава која постаје честа шенг једна гласовна промена коју , ЕЛ.
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ИЗ КУЛТУРНОГ
МИВОТА

И зложба Вукове преписке, ко-
ја на врло прегледан и ва-

нинмљив начини објашњава публн-
џдн Вука н време у коме је живео,
није посећена онако како би се
очекивало. За пупа три месепа,

  

Х

. , ЈЕДАНПРЕДЛОГ

(О потреби репролуктивних тела при
·" Кулшурно-умешничким друшшвима

Зашто су приредбе друштава непосећене
ЕДАН од највећих фестивала
уметничке самоделатности У
синдикалним културно-умет-

тима7
по реду, сезони која је пред вра-

Популарност друштава и посету

широких маса. Међутим, могућно-
сти друштава мису тиме исцрпље-

не. Напротив, реорганизацијом ко-

колико већ изложба траје, блло је
света три до четири

у док је укупно
разгледало свега 1.500 посетила“
па. То значи да у просеку излож-
бу посећује дневно десет људи.

___ Синдикалне подружнице ин у
праве београдских школа требало
би да организују колективне по-
сете ни да на тај начин подрже
корнсну иннцијативу организатора

колективне
пзложбу

ничким друштвима била је ового-
дишња јануарска сморта најбољих,
секција из целе земље, После смо-
тре, због недовољне посећености,
чуле су се и од најодговорнијих љу-
ди примедбе да је штампа мало по-
пуларисала фестивал, да није било

довољно рекламних плаката и тако
даље. Збиља, зашто је смотра реци-
татора и вокалних солиста у сали
Марионетског позоришта прошла
без иједног посетиоца, ад ни остале

њиховим приредбама можемо веза-
ти једино за квалитет џи, још више,
за тип приредбе. Па, ако наступе
друштава не посећују други осим
помажућих чланова и пријатеља,
онда је то сигурно зато што дру-
штва нису навикла публику на до-
вољно интересантан, занимљив и
увек нов програм. Напротив, дру-
штва су пружала публици рецепт-
програм, који се, ево, пет година
чудном снагом инерције провлачи

ја се ових дана спроводи у друш-

твима, а која је последица реорга-

низације читавог синдиката, осло-

бађа се досад неизражена самоини-

цијатива у друштвима и дају се

акцији одоздо најшире перспекти-

ве. Штавише, ова се акција наме-

ће као неминовна јер ће од њене

инвентивности, оригиналности И

плодности једино зависити будући

опстанак друштава. Децентрализа-

цијом синдиката отпадају многеИзложбе.
Изложба Вукове преписке сме-

штена је у Вуковом ни Доситејевом
музеју.

ЈУ припреми је свечана прослава
педесетотодишњиџе оснивања

Етнографског музеја у Београду,

 
Драгољуб Рабреновић: Пионирска железница
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смотре нису привукле замашнији
број људи. Уистини, ово питање ни-
је везано искључиво за савезну
смотру. Оно је непријатан лајтмо-
тив многих и многих, ако не свих,
приредби друштава. А хоћемо ли

да нас оно прати и у новој, петој

 

од фестивала до фестивала, од при-
редбе до приредбе, кроз гостовања,
такмичења и прославе
датума. Створио се тако један тип
приредбе, онај најједноставнији и
најпримитивнији, чији је програм

састављен од потпуно самосталних
јединица као што су хорско пева-
ње, рецитације, свирање, фолклор

се до сада нека друштва
значајних

продуктивности
чланова друштва.

културно - уметничких
треба појмовно рашчистити

дотације из Месног већа којима су
мање-

више вештачки одржавала, па ће

њихови приходи зависити једино од

и сналажљивости

Зато пред нов период историје
друштава

некенајстаријег музеја ове врсте у зе-
мљи. Музеј је основан 1901 годи-
не, а постојао је пре тога у саста-
ву Народног музеја. Он дапас има
четири одељења у којима је сме:
штено преко 40.000 разних пред“
мета од неоцењиве вредпостп. Ол
оснивања ове културне
Хо сад на њеном су се челу на-
лазили професор етнографије Си-
ма Тројаповић, Џикола Зега п Бо-
рнвоје Дробљаковић,
Предвиђено је да се прослава

педесетотодтињипе од

одржн у фебруару мосепу. Она ће
бити обележепа нзложбом куће и
покућства патег Леветнаестогт ве“
ка, пртежима и фотогтрафајама. У
оквиру прославе

„Споменнипу“ у
ном издању,
низ стручних
чланака о раду
трафског музеја.
У Музеју су озлх дана форми-

рана два одбора за прославу, са

и рашпоју Гтно-

чланова
ће се брипути о претстојећим при-

низу београдских домова уче
ника у привреди одржане су

у последње време бројне прпред-
културно-забавпе

Прпредбе су одржане у интерпату
„Иво Лола Рибар" у Железнику,

П п Ш женском
дому, у ннтернату ученика у при-
вредни Речне пловидбе н у Дому
ученица текстилне
Бранковој улици. Овим прпредба-
ма присуствовало је укупно
3.000 ученика н ученица. Похвал-
но је залагање ученица текстллпг
индустрије које су уз помоћ сво“
јиж васпитача и управника Дома
саме уредиле бипу н припремиле
реквизите за претставу

. Примећено је
програми за ученике у привродЕе

могли да буду разноликим што

је н унето у план који је Послов-
ница за културно-уметничке при.

редбе Извршног одбора Народног
одбора израдила за наредни пе-

1, П мушком,

 

установе Ј

утор првог чланка „О сценској
опреми ни речи" (,20 октобар",
број 304) јасно је нагласио да

се у критикама позоришних комада
површно прелази преко сценогра-
фије и костимографије, вероватно
из уверења'да писање о инсцена-
цији захтева посебну стручност, По-
ставља се питање зашто се онда по-
зоришни стручњаци (редитељи, сце-
нографи, позоришни архитекти) не
сматрају обавезним да изнесу своје
мишљење поред критичаревог, Ни-
је ли њихово ћутање ишло на руку
олаком решавању инсценације у-
главном по већ застарелим шабло-
нима,и омогућавало натурализму да
нађе своје пребивалиште # већини
наших позоришта,

Дискусију треба проширити и на
услове под којима раде сценогра-
фи, на њихову стручност и на по-
дизање нових кадрова. За сцено-
графа створени су повољни услови

оспивањп

Музеја
луксуз

ће обухптатитп

упрсва

инфопматипних

куће, којн

да сликара -извођача у позоришној
сликарници и јасно утврђени одно-
сом с редитељем.

Ко даје стручну спрему сцено-

графу, Архитектонски факултет или
Уметничка академија2 Код нас су

до сада радили на сцени и архитек-
ти и сликари у већини случајева
не уочавајући специфичности сцен-
ских закона који нису ни искљу-

чиво архитектонски, ни сликарски,
већ позоришни, драмски у првом
реду. Из тога је никла потреба да

се на Школи за примењену умет-
ност оснује Отсек за позоришну

сцену. Али на њему се не спремају
одвојено извођачи од сценографа —

пројектанта. Нужно би било да ка-

дрове за сценографе — извођаче да-

ју Средње уметничке школе, чији

би наставници (били не сликари,
већ искусни дугогодишњи мајстори

извођачи (Вербицки, Крижек). Спре

мање сценографа треба да буде за-

вечери.

индустрије у

око

„Лажа пи
да би

Ливблеми сиенске оплељм

тељ преузима на себе и израду ин-
сценације, Позоришни теоретичари
утврдили су јасно однос редитеља
према сценотрафима. Сценограф
који није уједно и редитељ радећи
ту оквиру који му је редитељ одре
дио, увек ће више допринети ква-
литету претставе, јер уноси инди“
видуалну црту — више маште, о-
свежења и тако даље. Редитељ који
је уједно и сценограф самим тим
што нема квалификације сценогра-
фа, онемогућује ла се из комада из-
вуку све сценске могућности. Та
пракса се одомаћила у нашим во-
дећим позориштима (случај Ступи-
це и Борозана).
Посебан је случај питање узди-

„зања младих сценографа. Наступ у
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Зашто нема младог надра сценографа
Југословенском драмском позори-
шту младих редитеља, глумаца и
сценографа („Новела од Станца") у
сваком погледу је за похвалу. Но,
ни редитељима, ни глумцима) ни
сценотрафима није тиме пружено
оно што би пружило појединачно
и постепено укључивање у позо-
ришни колектив, користећи сарад-
њу искусних сарадника позоришне
претставе. Младим сценографима
отворена су само врата позоришне

сликарнице, Обавезати младог сце-

нографа на извођачки рад, по мом

мишљењу, није пут његовог раз-

витка,
Сергије Јовановић
академски сликар

ин

 

НАЈСТРОЖИЈЕ ЈЕ ЗАБРАЊЕНО ИЛИ НАЈСТРОЖЕ
ЈЕ ЗАБРАЊЕНО _,

ГА, многобројним радилиштима
читамо натпис којим се забра-

њује беспосленима да улазе, да 0-
метају рад и слично, Натписи су
неуједначени., Каткад се деси да
на једном улазу читате: Најстро-
жија је забрањено... а на другом:
Најстрожа је забрањено...
Поставља се питање: које је пра-

вилног
Придев строг а тако и прилог

строго имају степене поређења, то-
јест могу се поредити. Зато што
степен јачине коју казује тај при-
ден односно прилог може бити раз-
личан, то јест већи или мањи, то
се и означава различним степенима
поређења. Исто као што је с ве-
ликом већином описних придева,
чија је особина да се могу поре-
дити.
Ко је учио. нешто школе запа-

зио је да се поређење придева пре-
носи и на прилоге који су постали
од придева. Стога ћемо овде иста-
ћи само поређење придева, а према

смо чешће помињали и које ће се
сетити сваки мало бољи ученик из

најнижих разреда гимназије. То је
јотовање. Имали смо од основа
придева г а од наставка ј, па се
скуп гј јотује, те добијамо ж. То
је иста појава као у сличном при-
деву драг: драг-ји — дражи, потом
дуг — дужи, благ — блажи и слич-
но, Додуше, чућемо каткад и од

тих придева неправилне облике по-
ређења блажији, дражији и слич-
но, што, разуме се, нв ваља.

Јасно је из овога да се поређење
оваквих придева казује поредбе-
ним степенима придева, а поред-
бени се степен названи компаратив

гради додавањем наставка -ји. Ни-

је, дакле, наставак -ији за овакве
придеве. Тај дужи наставак -ији
додаје се другим придевима као:
стар — старији, витак — виткији,
љубак — љупкији и слично. При-
дев строг некако се и повео за тим
примерима, па смо имали строг-ији,

и драма; чији програм у суштини
не чини приредбу у правом смислу
речи, већ парцијалне концерте, Ако
се на једнсј приредби двадесетак
минута пева, петнаестак минута че-
ка повлачење хора, десетак минута
рецитује, исто толико играју фолк-
лорне групе, па се онда изведе је-

дан чин из четворочинског позо-
ришног дела, и уз то на прилично
дилетантски начин, зар од публике
треба очекивати одушевљен аплауз,
И ако је то једини тип приредбе
који се кроз пет година одомаћио
по рејонским салама домова кул-
туре, већим градилиштима и ради-
лиштима, чија публика више и не
очекује да ће видети нешто изме-
њено, ново, може ли се шта друго
констатовати осим да је он постао
уистину досадан. И онда се хоће да
такав тип приредбе посети што ве-
ћи број људи, па се даље, још не-
разумљивије, приписује недовољној
„популаризацији“ што до тога не
долази.

Популарност коју је својевремено
имао овакав тип приредбе била је
одраз њеног дејства као новине у
разноврсном културном животу на-
ших људи. Међутим, већ дуже вре-
ме овај тип приредбе не претстав-
ља новину. Да и не говоримо о томе
да се сви делићи овакве приредбе
данас срећу у монументалнијим, це-
ловитијим и јединственијим форма-
ма на другој страни, изван друшта-
ва. Ансамбли народних игара и пе-
сама, ва пример, изводе један де-
лић приредбе, као што је наступ
фолклорне секције у облику целог
концерта од два сата, који је, сем
тота, на вишем извођачком, умет-
ничком нивоу, који је, дакле, много
интересантнији од минијатуре у при
редби друштва. Ако се на једној
страни могу чути симфониски и ин-
струментални концерти, концерти
професионалних хорова, видети ар-
тистичке позоришне претставе и
фолклорне игре у извођењу ан-
самбла, онда на другој страни од
свега тога покупљеног у приредби
и на нижем нивоу не изазива већи
интерес. Овакве приредбе (парци-
јални концерти) престају да бивају
интересантни, омиљени, па и по-

ствари. Треба, пре свега, разлико-
вати унутрашњу од спољне функ-
ције друштва. Једна је ствар ма-

совност друштва, стручни рад У
секцијама, савлађивање технике у“
метничког израза, а друга, наступ
пред публиком — приредба. Међу“

тим, у досадашњој пракси ту се ни-

су правиле разлике. На пример,
ако је у хорској секцији било осам-

десет чланова, наступало се у при.

редби са свих осамдесет. Новопри-

дошли члан који је у секцији тек
двадесетак дана, већ је певао у хо-

ру ако је научио програм. Значи,

није се тежило да хор буде хомо
ген (без чега нема хора), већ масо-
ван. А публику нашу, као и свуда
у свету, не интересује масовност
већ квалитет. То што без масовно-
сти, без већих могућности за избор
певача, нема квалитета, унутраш-
ња је ствар друштва, ствар хорске
секције. Дакле, секција и хор не
могу бити исто. Секција је нека
врста хорске школе где би требало
савлађивати нотно писмо и солфе-
ђо, где би требало учити. У њој до-
лази до изражаја масовност, јер
ова омогућује стварање селек-
тивног хора. Дакле, што масовнија

секција — то квалитетнији хор. И-

сти је случај и са осталим секци-

јама. Тиме би се постигло више ди-

намике у раду чланова секције, јер

би ови имали пред собом јасан циљ

— бити извођач, и сав њихов жи-

вот у друштву био би руковођен

тежњом да остваре овај циљ.

Оваквим, у неку руку репродук-

тивним телима при друштвима већ

се може задовољити она спољна

функција друштва и захтев публи-

ке. Тим начином рада створила би

се могућност за извођење неколи-

ко типова приредби: самосталан

концерт хора, концерт солиста и

рецитатора, вече народних игара и

песама, оркестарски концерт, позо-

ришна претстава. Међутим, сигур-

но је да ће бити многобројније при-
рнод. Исто тако Пословнипа је

предвидела да приредбе овакве

врсте буду чешће. У сарадњи са

Повереништвом рада Пословнипа

ОЗНАВАО сам је... Управо, долазила је к мени да јој
читам писма која јој је унук слао из заробљеништва,

и да, уместо ње, одговарам на њих, Наравио да је била

"неписмена. Родила се давно, негде у време „турске разми-

рице“ како је говорила. Звала се Јања.

Увек, када се ње сећам, видим је како, црна и мала, по-

грбљена, са једном руком на куку, вечито сузних очију и

поштапајући се, улази у наше двориште. Окрене се два

три пута по њему, сасвим услоривши ход, и као да се не-

чега боји или стиди, шта ли, тако плашљиво, седа на праг
двособне камене куће у којој смо живели. А затим, крат-

ком и пожутелом тојагом почиње да лупа по дебелим и
тешким вратима од храстовине, зовући некога из дома за-
диханим и пригушеним гласом, мукло и испрекидано. И,
још увек врло уморна од ходања, а сигурно, и више, од
година и живота, додаје, али само за себе, тихо, и са не-

ким болом и јадом: „Ај, ај... пуста старост, огањ је за-
палио. . .“

Сувом и поцрнелом руком, која је дрхтала од суздржава-
ног узбуђења, пратећи погледом вечито сузних, крмељивих
очију своје кретње, Јања би тада вадила из недара изгу-

жвано писмо и пружала ми га, некако побожно, са сетном
неизвесношћу у очима, пуним свирепог ишчекивања и на-
6... •

5 — Читај, на... Па све да ми кажеш шта пише, све...
И докле год сам читао, осећао бих на себи њен угасли,

гладни и мутни поглед, који је, преко мене, тражио у сун-
на заласку, између врхова борова и јела, и камењара

окупаних у златној прашини и пени, један далеки и драги
лик, незаборављен, увек једини и жив у души и срцу...

Писма, су готово увек, била сасвим кратка па сам јој
врло брзо саопштавао њихову садржину. Међутим,Јања, жед-

на вести о своме унуку који је ко зна како живео у су-
ровој и далекој, непријатељској земљи, помало не верујући
да њен унук има само онолико да јој каже колико сам ја
читао, разочарана и радознала, зурила би и сама испра-
жњеним оком у писмо, као да је хтела да одгонетне ову
загонетку, па би, као за себе, тихо и ганутљиво рекла;
— Зар баш ништа више не пише,,. Ништа друго...
Тада сам морао да јој објашњавам шта и Колико један

заробљеник може да јавља својима на дому у поробљеној
земљи, те да она, због тога, не сме ни да очекује више...
Саслушавши писмо и ћутећи неко време после тога, Јања

би узимала стару и побелелу главу у уздрхтале руке, и са
тешким напором, искидано, са дугим предасима, почињала
да ми говори како да му пишем. Глас би је издавао, она
је спуштала чело, изборано и мало, на кошчата колена по-
кривена дроњавим, избледелим сукном, и тихо јецала, без
суза, изнемогло, све док јој потмуо и храпав кашаљ и му-
Кло шкрипање у грудима не би искидали плач... А затим,
повративши се од кашља, настављала је, у истом тону, са
чудним интонацијама у гласу, Плачно, бришући нос и по-
црвенеле очи широким рукавом сиве, пртено кошуље која
јој је досезала до чланака:
— Пиши му, пиши... Све му пиши,.. да нема ко дрва

и воде да ми донесе... да су ми старе и исплакане очи
ве за њим, старој и самохраној... очи ми се исушиле,
ћи... суза више немам... Не могу да умрем без ње-

та... живу ме неће затећи, унуче моје, голуб...
„ЛИ, не обраћајући више никакву пажњу на мене и моје
писање, раж се над самом собом, Јања се предавала

улалђе

датак примењене уметности у да-

· љем усавршавању студената са свр-

шеном средњом школом, Док се не

разграничењем његовог рада од ра-

|

изврше та разграничења наша по-

 

томе је лако запазити да је слично

и код односних прилога. Тако ће
придев строг пореди на тај начин
што му се за први поредбени сте-
пен (или како се у школи зове:

својим јадиковањима и, искидано и болно, занета. својом

муком, гушила се у плачу, уздисала, јецала...

често, нисам могао да је убедим да и одговори исто тако

морају да буду кратки као и писма која су долазила; да је

и овде рат учинио насиље над људском природом, и да се

то мора схватити као нужно; да, због тога, у писмима не

може бити места за саошшгавање сентименталних распо-

ложења. Она није хтела нити желела да у то верује. Тра-

жила је да му пишем »еве“. М, да је не бих разочарао, са

исписане хартије читао сам јој оно чега на њој није било,

али што је она хтела да чује. Мислио сам да је тако боље,..

А Јања, узимајући писмо у руке, стављала га је са па-

жњом и полако у исушена недра, Као девојка јабуку дра-

гог, испод пртене и прљаве кошуље, и носила га сама у
општину, иако је једва ходала, желећи да и на тај начин

учини нештб за свога унука, да испуни један дуг према
својој љубави за њега,.. 5

. •
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Али, одједном, писма старој Јањи престадоше да долазе, У
кровињар“ при врху села, то умесе пове немире и јаде. Стара
се дуго надала, чекала, сневала писма и стрепела тешком
и суморном бригом осамљеника. Узалуд. Писма нису дола-

зила. „Болестанј Погинуо2 Убијен Болестан, Можда побе-
тао из логора» — то су биле једине мисли старе Јање ко-
јима је ткала жалостиво ткање тих у немире и бриге око-

ваних дана... ;

Сретајући је како по путељцима и влажним стазама У
јесен, прикупља иверке за смрзнуте дане зиме, сретајући је
згрчену малу, увоштањену и.утучену, ја сам, по којом речи
у коју ни сам нисам много веровао, покушавао да јој охраб-
рим наду, да је уверим да ће после љутих зима доћи и наше
пролеће... , | ;
А она, гледајући у даљину, изнад плавих врхова увије-

них у сиве јесење магле, онако мала, и црна у лицу као
печурка изгорела на слани, говорила би, далеким и туђим
гласом који као да се обраћао неком другом свету а не

оном по коме је она ходала: у у

— Хоће, сине, али моје очи неће више да га виде... Не

знам... Нека проклетиња пала на наш дом... Муж ми у
прошлом рату погинуо... Син јединац богаљ се из рата
вратио... Жена га оставила, дом се растурао... од јадаи
чемера и син умро... А ја, пуста, остала, све да видим,
све да претрпим... Шта ћу ја овде, боље у таму да про-
паднем... ако и њега изгубим.,. (У

И седајући на влажан, хладан камен, поред накупљених
суварака, спустивши лагано тојагу поред себе, она је, без
суза, продужавала: 5

— Ни суза више немам. . . Сањам га, често. . . да је побегао, ,_
Устанем ујутру и мислим... као да га гледам... Прашта
се, насмејан: „Бабе, доћи ћу“, вели. „Не брини“... Орлови
лете по стењу а мога орла нема... „Долазим, бабо“, виче, а
не видим га... :
А затим, изненада, загледавши ми се у очи, Као да је

откривала неку тајну коју као да је дуго чувала само за
себе, као да је из дугих бдења и у дну срца сакривених
жеља истрзала варницу која јој је палила душу, питала би
ме са чудним жаром у помућеномоку: Ч Ро љда
— Је ли далеко та земља, сине7

АНИНААНА

 

а потом се г сменило са ж и оста-
ло строжији, али то не ваља. —
Слично је, разуме се, и с прило-
зима. Треба само строже, блаже,
драже и слично. Отуд је јасно да
треба говорити и писати само: Нај-

пуларни .

машују

 

Рекао бих ]
И по чудним трзајима на њеном лицу, осећао сам како

је успавани, притуљени ум ове старице, разгоревала једна
нова мисао рођена у силини жеље, у патњи...

— Може ли се из ње побећи, синег
Одговарао сам: да, :
— И он би могао да дође овде... дома... у планину —

продужавала је она.
Остављао сам је без одговора...
А једном, примичући ми се, лукаво жмирећи, са неким

пркосом у очима који до тада у ње нисам видео, рекла
је, шапућући, тако тихо да сам јој једва чуо глас који је
прекидало мукло шкрипање у њеним грудима:

— Ноћу, дуго седим поред прозора, сама... Гледам...
шума и звезде... Одједном, ватра... друга... трећа...
Трљам очи... Не варам се. Чије ли су ватре, мислим, 60-
же... Знам где су појате... Нису тамо... Уздрхтим.,. Па
то... А оне, као да су одједном са неба пале, и тако горе...
Баш као велике звезде... Изађем... Пођем.., Далеко су,
не могу... Да сам млада... овако... не бојим се, али не
могу... А гледам, сваке ноћи, далеко далеко отњеви горе,..
И чујем, људи причају...

Тада би мисе изненада обратила, окрећући главу па-
жљиво према мени: . (

— Ај, сине, чује ли се штог

Слегао сам раменима,

А. она, пошто је уздахнула и поћутала мало, настављала
је: .
— Да могу отишла бих... отишла бих Ма се никад не

вратила... Да га тражим... тамо... Причају, људи... Они.
много лажу, али некад кажу и истину... Велика војска...
Ти знаш — погледавши ме искоса рекла би она... — Али
ови пси бугарски... што сву ноћ оружани луњају по селу
им око села... Ти ћутиш, ако, тако треба... Али ја не мо-
гу. .. Кажу, виле тој војсци помажу... А ако је и он тамо,
ако је побегао, куд ће него овде...

Изгледало је код тих разговора да су очи у старе Јање,
мале и као печурка спечене старице из Топлог Дола испод
Миџора, гореле као жеравице. Нисам се много томе чудио,

ОНААББААЛАБАМААНАНИНАНАвиЊи. ==

И никаква популариза-
ција ни реклама не могу то изме-
нити. Захтеви публике данас пре-

моменталне
друштава, што је, уосталом, доказ
да су сама друштва делимично о-

диграла своју улогу у васпитању

ПАЛАМА

могућности . | .
гују само најнапреднија

зориштима.

јер сам, иако још: дете, слушао о необичној снази љубави,
коју још ни издалека нисам познавао...

·

• •

И стара Јања, једне ноћи, угледавши поново како у да-
лекој планини ватра гори као велика светла звезда, пошла
је да тражи свога унука. Није га нашла, али се сусрела са
много туђих синова и унука, који су са оружјем у руци
отварали крваве и широке вратнице слободе, А неколико
дана касније, појавише се у селу неке хартије, на нов на-
чин исписане, које су ведриле и надахњивале бодрошћу
становнике малог Топлог Дола... Бугари се узмуваше, зли
и опаки...

•.. Сутон, смркава се, вече по небу пали 'едине своје
светиљке, звезде, те лепе сБетло-плаве очи ноћи. Сјајним
прахом у беличастој и бриткој измаглици, налик на сан,
као свадбеним велом покривена су тамна и ливља мнедра
шуме од борова и јела. Или: опет ноћ; звиждећи по врхо-
вима четинара, високих и миришљавих, и ломећи се о ка-

мење, лудује по планини ветар...
... То стара Јања куца тојагом и отвара лебела и тешка

врата од храстовине. Вади из недара дрхтавом руком неки
замотуљак, као да је свет, са таквом усрдношћу, и спушта
ми та у крило. Седа, затим уз огњиште на коме гори ватра,
скрсти руке, мала као печурка, али поносита на свој на-
пор и жртву.
— Читај, на... Читај,..
и ја седам и читам, погледавши је најпре радознало а

жмарци ме подилазе од речи исписаних на хартији...
— па то... то... почнем да муцам.
••. Читао сам полугласно, и речи које сам налазио на

хартији, иако сам их и до тада чуо, чиниле су ми се пот-
пуно новим, и дубоко у моме бићу звониле на светлост,
узбуђивале ме до крви... „Домовина... Слобода... Старци
и деца која горе у својим домовима... Отаџбина...
— То само он зна да нађе такве речи које до срца до-

сиру, млеко материно, он... Срце ми је запалио, а не до-
лази да га видим... ту, ту... сагорео га...

Стара Јања није се стидела да открије увенула прса која
су, уместо млеком, била испуњена болом, и ружно се руме-
нела на првеном отсјају топле, разбуктане ватре крај ши-
роког и задимљеног огњишта,

•.. Једном су је, у предвече, када је режим излазака и
улазака у село и из села био нарочито пооштрен, ухватиле
бурарске страже при повратку из долора,
— Откуда идеш, бабот — питали су је.
Она се правила глувом и полако одмицала пут села,
— Откуда идешт
Тек када су је кундаком лупили у ребра, она се окрену-

у

· да према њима.
— Ат Шта питашт
Пустили су је као „безвредну рђу“, за коју не вреди ни

куршум „арчити“, ,
·••• Тако је стара Јања са врха Топлог Дола, ислод Ми•

мора, тражећи свога унука, и у сталним мислима на њега,
у сумрак свога живота помагала рађање слободе,

•

• •

Проште златне јесени, када сам се са колама, јеловинпе
враћао из планине, прошао сам поред њеног дома. Свратио
сам, неравно, повучен призвуком скорих сећања, тако ја-
сних и свежих, и сивим каменом, тим малим делом огром-
ног драгог које ме окружавало, Вечерали смо у троје, уго-
стили су ме најлешпим што су имали. А то је одиста било
дивно: густо и отужно — слатко овчије млеко, саламурски
сир и погача од ражи. тек извађена из црепуље. Чардакод борова и јела био је иза нас, а изнад звезде, те лепе
светло-плаве очи ноћи,
— Он нема брата за девера, рекла ми је Јања тада, за

редбе' у којима учествује друштво

као целина, тим пре што ће поме-

нуте типове приредби моћи да не

друштва

као што су она са аматерским по-

 вечером, показујући покретом главе на свога унука,
Разумео сам је и пристао од свег срца. 4
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